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رویکرد بی  چون وچرای آمریکا در قبال 
مذاکرات احیای برجام

سخنگوی کاخ ســفید در کنفرانسی خبری به سوالات خبرنگاران درباره دور هفتم مذاکرات 
احیای توافق هسته ای پاسخ داد.

به نقل از پایگاه اینترنتی کاخ سفید، جن ساکی، سخنگوی کاخ سفید در یک کنفرانس خبری 
در پاسخ به سوالی درباره دور هفتم مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین مبنی بر این که 
با توجه به بدبینی هایی که نســبت به دیپلماسی در این زمینه وجود دارد، دولت بایدن چقدر 
حاضر است پیش از روی آوردن به گزینه های دیگر به دولت ایران زمان بدهد، گفت: رویکرد 
ما در این زمینه، بی چون و چرا، دیپلماســی اســت. بنابراین،  نمی خواهم یک بازه زمانی ارائه 

دهم که پایان آن چه زمانی خواهد بود. این چیزی است که قصد داریم آن را پیش ببریم.
ســاکی در ادامه درباره مذاکرات گفت: درباره شایعات یا گزارش ها پیرامون چیزهایی که قرار 
اســت درباره شان مذاکره کنیم، مشخصا قرار نیســت من از این جا مذاکره کنم. اما هدف ما 
تغییری نکرده است. هدف ما هنوز بازگشتی دوجانبه به پایبندی کامل به برجام است. این در 
دســترس ترین گزینه برای محدودسازی برنامه هسته ای ایران است و بستری فراهم می کند 

تا بتوانیم در آن به رفتار ثبات زدای ایران بپردازیم.
به گزارش ایسنا، اتخاذ رویکرد بازگشت دوجانبه به پایبندی به برجام از سوی آمریکا در حالی 
مطرح می شود که این آمریکا بود که به طور یک جانبه از این توافق خارج شد و ایران در پی 
آن و همچنیــن بدعهدی اعضای اروپایی برجام به صورت گام به گام تعهدات برجامی اش را 

کاهش داد و همچنان به همراه دیگر شرکای برجام عضو این توافق است.
دور هفتم مذاکرات وین روز گذشته پس از چند ماه وقفه آغاز شد. 

مقامات ایرانی اعــام کرده اند هیات ایرانی برای توافقی خوب و جهت لغو کلیه تحریم های 
غیرقانونی آمریکا در این مذاکرات مشارکت می کند.

علی باقری مذاکره کننده ارشد هیات ایرانی در این مذاکرات پس از نشست دیروز در وین در 
جمع خبرنگاران با مثبت ارزیابی کردن مذاکرات انجام شده، گفت: در نشست امروز دو دستور 
کار داشتیم، یکی درباره وضعیت اجرای برجام و دیگری چشم انداز اعضا به وضعیت پیش رو 
به ویژه مذاکرات بود. هر کدام از کشورها دیدگاه خود را بیان کرد و ایران هم تصریح کرد که 
عامــل وضعیت کنونی اقدام آمریکا در نقض برجام و نقض قطعنامه ۲۲31 و خروج از برجام 

است و سایر اعضا هم بر این موضع تاکید داشتند.
وی ادامه داد: نکته دیگر که در نشســت تاکید شــد، بحث استمرار این وضعیت است، یعنی 
سیاست فشــار حداکثری آمریکا که در پی خروج آمریکا از برجام علیه ایران اتخاذ شد ادامه 

دارد در حالی که دولت فعلی با سیاست های قبلی مخالفت داشته و دارد.
وی در ادامه دربــاره نگاه اعضا به مذاکرات فعلی، با بیان اینکه هر یک از اعضا دیدگاه های 
خود را بیان کرد افزود: ایران در این باره  تاکید کرد که باید دســتور کار اصلی مذاکرات لغو 
تحریم های غیرقانونی و ظالمانه آمریکا باشــد و خوشبختانه این مساله مورد اتفاق نظر دیگر 
اعضــا قرار گرفت و قرار شــد فردا صبح کارگروه رفع تحریم ها با حضور کارشناســان همه 

کشورهای عضو گروه 1+۴ و ایران تشکیل شود.

آمریکا: اولویت ایران لغو تحریم هاست
معاون ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری به سوالاتی درباره آغاز 

دور هفتم مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین و تحولات در رابطه با آن پاسخ داد.
به نقل از پایگاه اینترنتی وزارت امور خارجه آمریکا، جالینا پورتر سخنگوی وزارت امور خارجه 
این کشــور در یک کنفرانس خبری در پاســخ به ســوالی مبنی بر این که آیا آمریکا برخی 
گزارش ها درباره این که رژیم صهیونیســتی اطاعاتی با آمریکا در میان گذاشــته است که 
تایید می کند ایران در حال غنی سازی ۹0 درصدی اورانیوم است و در پاسخ به این سوال که 
آیا شرحی از دور هفتم مذاکرات وین موجود هست که روز گذشته آغاز شد، گفت: از مذاکرات 

وین چیزی برای ارائه ندارم. فکر می کنم چیزهای بیشتری در راه خواهد بود.
وی در پاسخ به سوال اول، توسعه هسته ای ایران را غیر سازنده و مغایر با آن چه هدف تعیین 

شده بازگشت به پایبندی دوجانبه به برجام می خواند، عنوان کرد . 
پورتر در ادامه در پاســخ به این که با توجه به بازخوردهــای مثبت مقامات ایرانی و اروپایی 
از مذاکرات دیروز و این موضوع که ایران هنوز بر لغو تمامی تحریم ها پافشــاری می کند، 
آیا دلیلی برای خوش بینی نســبت به مذاکرات وجــود دارد یا نه و آیا آمریکا با توجه به این 
که مذاکراتش با ایران غیر مســتقیم است، با اظهارات علی باقری مذاکره کننده ارشد ایران 
در وین موافق اســت که پس از مذاکرات گفت، »دستاورد بزرگی است که تمامی طرفین در 
نشست خواسته ایران مبنی بر این که اول باید به وضعیت غیرقانونی و ناعادلانه تحریم های 
آمریکا رسیدگی شــود«، توضیح داد: وارد جزئیات مذاکراتی که در حال حاضر جریان دارند، 
نمی شــویم اما فقط می توانم تاکید کنم مذاکرات غیر مستقیم خواهند بود که به درخواست 
ایران است و آمریکا در هیچ یک از این نشست ها به طور مستقیم با ایران مشارکت نداشته 
است. دولت بایدن ثابت قدم بوده است و ما هم در دنبال کردن مسیر دیپلماسی هدفمند برای 
رسیدن به بازگشــتی دوجانبه به برجام و پرداختن به طیف کاملی از نگرانی هایی که درباره 

ایران وجود دارد، صادق و ثابت قدم بوده ایم. 
معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در پاسخ به این که آیا آمریکا به این عقیده دارد 
که ایران تجهیزاتی برای به کارگیری اورانیوم با خلوص بالا برای تولید یک ساح در اختیار 
داشــته باشد و آیا از نظر آمریکا احتمال این وجود دارد که ایران اورانیوم را به منظور فروش 
به طرفی دیگر و دریافت پول نقد غنی ســازی می کند، همچنین در پاسخ به این سوال که 
آیا برجام با توجه به پیش رفت های هسته ای ایران باید پیش از ورود آمریکا به روز شده و 
تغییراتی در آن ایجاد شــود، بیان کرد: در پاســخ به سوال دومتان، فقط می گویم ما در حال 
حاضر بر مذاکرات متمرکزیم، فوق متمرکزیم. در پاسخ به سوال اولتان، می توانم بگویم قرار 
نیســت ما درباره یک سری اطاعاتی که اینجا مطرح می شود، نظری بدهیم و غنی سازی 
۹0 درصــدی واقعا عملی تحریک آمیز خواهد بود. فقط تاکید می کنم ما به وضوح گفته ایم 
توســعه های ادامه دار هسته ای ایران غیرسازنده و ناســازگار با هدف بازگشت به پایبندی 
دوجانبه به برجام هستند. البته، در مذاکرات هیچ اهرم فشاری برای ایران ایجاد نخواهند کرد. 
او در آخر در پاســخ به این که آیا دولت بایدن در نظر دارد که ایران خواستار لغو تمامی تحریم 
ها بدون پایبندی و پیش از آغاز دور هفتم اســت، تشریح کرد: بر کسی پوشیده نیست که لغو 
تحریم ها در تمام روند مذاکرات، اولویت ایران بوده اســت اما ما در یک نشســت مطبوعاتی 
مذاکره نمی کنیم و نظری راجع به برخی ادعاهایی که درباره مذاکرات وجود دارند، نمی دهیم. 
ماهیــت دقیق و توالی اقدامات مربوط به تحریم ها که آمریکا باید انجام دهد تا به بازگشــتی 
دوجانبه به پایبندی به برجام برســد، موضوعی است که باید در مذاکرات مطرح شود. بازگشت 
دوجانبه به پایبندی به برجام بهترین انتخاب برای محدود کردن برنامه هسته ای ایران است و 
بستری برای پرداختن به رفتار ثبات زدای آن ایجاد می کند. البته، اگر ایران بیشتر مطالبه کند 

و حاضر به ارائه چیزهای کمتری باشد، این مذاکرات به نتیجه نخواهد رسید.

مذاکرهکنندگانایرانیچهزمانیبهکشوربازمیگردند؟

ایرانعلاقهایبهفرسایشیشدنمذاکراتندارد
دور اول مذاکرات که برای تعیین »اصول 
و مبانی گفتگوها« برگزار می شود به دلیل 
ضرورت مشــورت هیئت هــای نمایندگی 
کشــورها با پایتخت ها احتمــالا طولانی 

نخواهد بود.
به گزارش روزنامه صبح امــروز به نقل از 
نورنیوز، بعــد از ظهر روز دوشــنبه 8 آذر 
ماه دور جدید گفت وگوها میان نمایندگان 
جمهوری اســامی ایــران و گروه 1+۴ با 
هدف رفع تحریم هــا و در قالب برگزاری 
کمیســیون مشــترک برجام در شهر وین 

پایتخت اتریش آغاز شد.
اگرچــه هنــوز بــرای قضــاوت در مورد 
دســتاوردهای عملی مذاکرات آغاز شــده 
بسیار زود است اما اظهارنظرهای مختلفی 
که از شب گذشته توسط مقامات حاضر یا 
نزدیک به مذاکرات بیان شده نشان دهنده 

سازنده و رو به جلو بودن مذاکرات است.
رســانه های غربی نیز هرچند محتاطانه اما 

در مجمــوع بازتاب  های مثبتی از روز اول 
مذاکرات مخابره کردند.

گزارش های منتشر شــده حاکی است که 
خارج از میز رسمی مذاکرات، نشست های 
دو یا چند جانبه میان هیئت های سیاســی 
حاضر در وین برگزار شــده که از فشردگی 
رایزنی ها برای به حرکت درآمدن چرخ های 

نه چندان روان مذاکرات خبر می دهد.
در ایــن میــان و در حالی کــه جمهوری 
اســامی ایران بر هــدف اصلی مذاکرات 
یعنی لغو تمامــی تحریم های غیرقانونی و 
ظالمانه تاکید دارد، مقامات غربی موضوع 
احیــاء برجام با اســتفاده از بــه تعبیر آنها 
فرصت ایجاد شده برای بازگشت آمریکا به 

برجام را عمده کرده اند.
تقابل ایــن دو گزاره یعنی تمرکز مذاکرات 
بر رفع تحریم های غیرقانونی یا چگونگی 
بازگشــت آمریکا به برجــام عما »زمان 

مذاکرات« را تحت تاثیر قرار خواهد داد.

ایــران عاقه ای به طولانی و فرسایشــی 
شــدن مذاکــرات نــدارد و بــا رویکرد 
نتیجه گرایی وارد این عرصه شده اما طرح 
موضوعــات فرعی و غیر مهــم می تواند 
ضمن کُند شدن روند گفتگوها، دستیابی به 

نتیجه را با چالش روبرو نماید.
مقامات کشورمان بارها اعام کرده اند که 
اولا بازگشــت آمریکا به برجام را موضوع 
مهــم و قابل اعتنایــی نمی دانند و ثانیا به 
دلیل خروج غیرقانونی واشنگتن از برجام، 
بازگشت مجدد این کشــور به جمع ۴+1 
تابع شروطی اســت که بدون پذیرش آن 
امــکان حضور مجــدد آمریــکا در برجام 

نیست.
علی باقری سرپرســت هیئــت نمایندگی 
ایران در مذاکرات وین  جمهوری اسامی 
نیز شــب گذشــته با بیان این که با اراده 
جدی و تدارک قوی بــرای لغو تحریم ها 
وارد گفت وگوهای وین شــده ایم و تمرکز 

و اولویت اصلی بر لغو تحریم هاست، گفت: 
ترکیب هیأت ایران هم نشــان گر این عزم 

و جدیت است.
»ســعید خطیب زاده« ســخنگوی وزارت 
امور خارجه  نیز دیروز در نشســت هفتگی 
با خبرنگاران بر این نکتــه تاکید و اعام 
کرد: این که مذاکرات چند روز طول خواهد 
کشــید و کیفیت آن چه خواهد بود، امروز 
مشخص خواهد شد اما مهم این است که 
اگــر آمریکا با این عزم بــه وین بیاید که 
بن بســت و مواردی که در دورهای قبلی 
باعث به نتیجه نرســیدن مذاکرات شــده 
را حــل کند و از آن نقطه وارد وین شــود 
قطعا گفت وگوها مسیر آسان تری را خواهد 

داشت.
خطیــب زاده همچنیــن بدون اشــاره به 
جزئیــات، گفت: اگــر آمریــکا همچنان 
به مســیر قبلــی ادامه دهد قطعــا ایران 

انتخاب های متعددی خواهد داشت.

بررســی تحلیلی مذاکرات برگزار شده در 
ادوار گذشــته و همچنیــن پیچیدگی های 
قابل ماحظه ای که بر این دور از گفتگوها 
حاکم است می تواند گزاره »طولانی نبودن 
دور اول مذاکــرات« را که بر محور تعیین 
»اصول و مبانی گفتگوها« به پیش خواهد 

رفت از قطعیت بالائی برخوردار کند.
بدلیــل اهمیــت شــکل گیری توافق در 
مورد اصــول و مبانی گفتگوها که یکی از 
مهمترین بخش های مذاکرات محســوب 
می شــود، مشــورت هیئت های نمایندگی 
کشورهای حاضر در مذاکرات با پایتخت ها 

کاما ضروری و اجتناب ناپذیر است.
بر این اســاس می توان انتظار داشــت که 
هیئت نمایندگی جمهوری اســامی ایران 
در مذاکرات ویــن ظرف چند روز آینده به 
کشور باز گردد و پس از انجام مشورت های 
لازم در سطوح عالی مجددا برای پیگیری 

گفتگوها عازم وین شود.

خبر

آیا می توان ضمانت اجرایی برای توافق از آمریکا گرفت؟
فرجیراد:اولینکاریکهمیشودکردایناستکهخودامریکاییهاواردسیستمبانکیونفتیایرانشوندتابقیهترسشانبریزد

مهســا مژدهی/ استاد ژئوپلتیک دانشــگاه در گفتگویی با 
خبرآناین گفــت: اگر ایران انعطاف بــه خرج دهد و کار 
اقتصادی را با آمریکایی ها شــروع کند اتفاق خوبی است. 
واشــنگتن باید خودش به شــرکت هــا و بانک های بین 
المللی اطمینــان دهد و از این طریق می شــود ضمانت 

اجرایی برای توافق قائل شد.
در آســتانه مذاکرات هســته ای میان ایران و ۴+1 از یک 
ســو و ایالات متحده از سوی دیگر گمانه زنی ها در مورد 
به نتیجه رســیدن این گفتگوها بالا گرفته است. در تهران 
مقامات کشــورمان موضوع ضمانت اجرا را پیش کشــیده 
اند و آمریکایی ها مدعی اعمال فشــار بر ایران در صورت 
به نتیجه رســیدن مذاکرات وین هستند. قرار است که این 
گفتگوها در حالی اغاز شــود که طرفیــن مذاکرات اعام 

کرده اند که به احیای توافق معتقدند. 
در ادامه گفت وگو با فرجی راد کارشناس امور بین الملل در 

مورد اتفاقات پیش رو را می خوانید:
خبرآناین نوشــت: برخی معتقدند که توافقی در این دوره 
از مذاکرات وین هم در کار نخواهد بود و مســیر سخت تر 
از آن است که با چند نشست دیپلماتیک در اتریش، احیای 
برجام صورت بگیرد. چقدر شانس موفقیت برای ایجاد یک 

توافق میان ایران و غرب را می توان در نظر گرفت؟
اینهایــی که میگویند توافقی صورت نمی گیرد دو دســته 
هســتند. اول آنهایی که دلشان نمی خواهد توافقی صورت 
بگیرد. مثل اســراییل و جمهوری خواهان امریکا که رسانه 
ها را هم در اختیار دارنــد و مقاله هایی هم در روزنامه ها 
بــرای ایجاد جو و برهم زدن فضای مذاکره می نویســند. 
یک دســته هم هستند که بدبینند و علت آن هم این است 
که دولتی در ایران سر کار آمده که معتقدند کندتر از دولت 
قبلی اســت و این گروه باعث غنی سازی بیشتر شده اند و 

اهدافی پشت سر دارند که می خواهند زمان بخرند.
من معتقدم که هــم امریکا به خاطر گرفتاری های داخلی 
و منطقــه ای خواهان توافق اســت و می خواهد به نتیجه 
برســد و هم ایران. چون اگر ایــن قضیه در وین به نتیجه 
نرســد و غنی سازی ادامه پیدا کند بحرانی به وجود خواهد 
آمد. طرف ایرانی هم اگر غنی ســازی به خاطر عدم تعهد 
امریکا انجام داده، به خاطر این است که توانایی های خود 
را نشان دهند و هم در مذاکرات دست بالا را داشته باشند 
کــه به نظر من تا الان هم دارنــد. لذا هر دو اراده مذاکره 
و به نتیجه رســیدن را دارند. اگر اینطور اســت که مشکل 
چیست؟ مشــکل این اســت که طرف ایرانی در خواست 
هــای به حقی دارد که می گوید باید مســائل اقتصادی و 
بانکی و ســرمایه گذاری ما حل شــود و ثانیا امریکا تعهد 
بدهد کــه از توافق دیگر خارج نشــود.بنابراین ایران می 
گوید تحریم ها باید برداشــته شوند. طرف ایرانی مستقیما 
مذاکره نمی کند و واســطه ها به هر حــال منافع خود را 
هــم در نظر می گیرند. به تدریــج اگر دو طرف به مذاکره 
مســتقیم برســند در نهایت زودتر به نتیجه خواهند رسید. 

من خوشبین هستم که مذاکرات انجام میشود و به احتمال 
قوی مشکاتی که جلوی پای آن است برداشته می شود. 
اگر مســتقیم مذاکره نکنند موانع بیشتری ایجاد می شود. 
واقعیت دیپلماسی همین اســت. همه مشکات کشور به 
خاطر نداشــتن پول به دلیل تحریم است.بحث دیگری که 
وجود دارد احتمال نقشه ها و خرابکاری های اسرائیل برای 
بر هم زدن مذاکرات باشــد. آیا آنهــا درصدد انجام چنین 

اقداماتی هستند؟
اســراییلی ها از برخی از کارهایشان پشیمانند. مثا اینکه 
چرا ترامــپ را تشــویق کردند که از برجام خارج شــود. 
چــون اگر این اتفاق نمی افتاد ایران غنی ســازی خود را 
افزایش نمی داد. از آن سمت هم میگویند این برجامی که 
بایدن بخواهد امتیاز دهد زیادی اســت. اسراییلی ها موش 
مــی دوانند و می خواهند که تنش بیــن ایران با امریکا و 

کشــورهای عربی و... وجود داشــته باشد. نان اسراییل در 
این است که ایران با این کشورها بد باشد. ما باید عواملی 
که باعث رســیدن تاویو به خواسته هایش باشد را از بین 
ببریم. بنابراین هرچه مســتقیم تر مذاکره کنیم آنها را به 

عقب می رانیم. بله اسراییل سنگ اندازی می کند. 
آیا امکانش وجود دارد که مذاکــرات بین تهران و آژانس 
در خال رفت و امدهای گروســی به تهــران، نتیجه ای 
بدهد؟ اگر چنین اتفاقی بیفتد چه تاثیری برگفتگوهای وین 

می بینیم؟
یک سری مسائلی که آژانس مطرح می کند بر اثر ادعاهایی 
اســت که وجو د دارد. آنها می خواهنــد مثل زمان برجام 
امتیازاتی بگیرنــد. ایران می گوید ما که از امتیازات برجام 
اســتفاده نمی کنیم اما بروید و کمک کنید تا واشنگتن به 
توافق برگردد. اگر گفتگوها موفقیت امیز باشــد کار آژانس 

مشکلی ندارد و حل می شود. اما  اگر مذاکرات انجام نشود 
یا موفق نشــوند، آژانس به خودی خــود می تواند بحران 
ســاز اصلی در اینده شود و نقش محوری بازی کند. اینکه 
گزارش منفی را به شورای امنیت دهد و آنها مصوبه بدهند 
و... همین حالا هم فشار از سوی امریکا و اروپا و اسراییل 

بر روی گروسی وجود دارد.
برخــی معتقدند که بایدن با ایران هســته ای کنار آمده و 
سعی دارد که متحدان آمریکا هم با این ماجرا کنار آمده و 
سیاست های ایالات متحده را در این زمینه همراهی کنند. 

این فرضیه تا چه اندازه درست است؟
ایران که هســته ای هست و غنی سازی خود را انجام می 
دهد و سانتریفیوژهای پیشــرفته به کار برده و این دانش 
را کســب کرده. اما آنچه برخی می گویند که ایران ممکن 
است به آســتانه ای برسد که امریکایی ها نخواهند درگیر 
شــوند مطرح است. یک مقدار شک و شــبهه وجود دارد. 
دنیای عرب و اســراییل معتقدند که امریکایی ها شل شده 
اند و نمی خواهند با ایران حتی اگر به آن آستانه هم برسد 
درگیر شــوند. اما در مصاحبه های امریکایی ها هم تاکید 

بر دیپلماسی است.
آیا می تــوان گفت که ایران می خواهد به نقطه غیر قابل 
بازگشــتی چون غنی ســازی نود درصدی برسد تا بتواند 

ضمانت اجرا بگیرد؟
در این رابطه ما نمــی توانیم از خودمان نظر دهیم. دولت 
و سیاســتمداران می گویند ما آماده ایم که در مذاکرات به 
توافق برسیم. ما باید این را قبول کنیم. نتیجه اش هم این 
اســت که این دو سه قلمی که می خواهیم از سوی طرف 
دیگر حل و فصل شــود. انچه ایران و وزیر خارجه و.. می 
گویند این است که هر چه زودتر امریکایی ها تاش کنند 
تا به نتیجه برســد. مذاکرات این طور است که هر کدام از 
طرفین یک سری امتیاز می دهند و می گیرند. ایران غنی 

سازی خود را دارد. 
ضمانت اجرا یکی از مســائلی است که خیلی در مورد آن 
بحث می شــود. آیا امکان این مساله وجود دارد که تهران 

بتواند ضمانت اجرایی برای برجام بگیرد؟
پیشــنهادات من بــرای ضمانت اجرا این بــوده که اولین 
کاری که می شــود کرد این اســت که خود امریکایی ها 
وارد سیســتم بانکی و نفتی ایران شــوند تا بقیه ترسشان 
بریزد. یعنــی امریکا بیاید و از ایران بــرای چند ماه نفت 
بخرد. پولش را هم از طریق سیستم های بین المللی بریزد. 
آن وقت این شــرکت های بیــن المللی در تخصص های 
مختلف می بینند که امریکا خودش نفت می خرد و پولش 
را هم می پردازد. دیگر شرکت های دیگر از این ماجرا نمی 
ترسند چون واشــنگتن دیگر نمی تواند آنها را تحت فشار 
قرار دهد. ایران اگر انعطاف به خرج دهد و کار اقتصادی را 
با آنها شروع کند اتفاق خوبی است. واشنگتن باید خودش 
به شــرکت ها و بانک های بین المللی اطمینان دهد و از 
این طریق می شود ضمانت اجرایی برای توافق قائل شد.

سوتیتر: پیشنهادات من برای ضمانت اجرا این بوده که اولین کاری که می 
شود کرد این است که خود امریکایی ها وارد سیستم بانکی و نفتی ایران شوند 
تا بقیه ترسشان بریزد. یعنی امریکا بیاید و از ایران برای چند ماه نفت بخرد. 
پولش را هم از طریق سیستم های بین المللی بریزد. آن وقت این شرکت های 
بین المللی در تخصص های مختلف می بینند که امریکا خودش نفت می خرد 

و پولش را هم می پردازد. دیگر شرکت های دیگر از این ماجرا نمی ترسند 
چون واشنگتن دیگر نمی تواند آنها را تحت فشار قرار دهد

,,
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قیمت صیفی جات اندکی کاهش یافت
رئیس اتحادیه بارفروشــان از کاهش 
قیمت صیفی و ســبزی در آذرماه خبر 

داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، مصطفی دارایی نژاد با 
بیان اینکه در حال حاضر قیمت سبزی 
و صیفی نســبت به آبان ماه 10 تا 15 
درصد کاهش داشته است، گفت: این 
کاهش قیمت شامل محصولاتی چون 
فلفل، هویج، بادمجان، کلم، گل کلم، 

کاهو، کاهو پیچ، چغندر و شلغم  می شود.
وی در پاسخ به این سوال که چرا گوجه فرنگی ارزان نشده است؟ گفت:عرضه گوجه فرنگی 
کم شده است، زیرا ســرما و بارندگی داشتیم. از طرفی در بخش گوجه فرنگی های گلخانه 
صادرات هم انجام می شود و به دلیل افزایش نرخ دلار کشاورزان بیشتر به صادرات عاقمند 

هستند.  همه این موارد قیمت گوجه را بالا برده است.
رئیس اتحادیه بارفروشان اضافه کرد: با گرمتر شدن هوا و به دست آمدن گوجه های جنوب 

حتما کاهش قیمت خواهیم داشت.

چالش های فروش اموال مازاد دولتی برای 
تامین کسری بودجه

معاون وزیر اقتصــاد گفت: روش فروش 
امــوال مازاد دولتی برای تامین کســری 
بودجــه مشــکات و موانعــی دارد که 
شناسایی نشــدن دقیق این اموال یکی از 

آن موانع است.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از خبرگــزاری مهر، هــادی قوامی 
معــاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی در 
یک برنامه تلویزیونی گفت: فروش اموال 
مازاد دولتی یکی از روش های غیر تورمی 

تامین بودجه دولت است.
وی افزود: روش فروش اموال مازاد دولتی برای تامین کسری بودجه مشکات و موانعی دارد 

که شناسایی نشدن دقیق این اموال یکی از آن موانع است.
قوامی گفت: ۴۴5 هزار و ۶11 مورد ثبت شده برخی آمار ثبت نشده هم هست. برخی اماک 

هم به صورت اجاره ای واگذار شده است.
معــاون وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: رفع موانع حقوقی برای فروش اموال مازاد دولت 

به عهده وزارت اقتصاد دارایی است.
وی افزود: با فروش اموال مازاد و تامین کسری بودجه، هدف اینست که تورم کاهش و قدرت 

خرید مردم افزایش پیدا کند.

ممنوعیت های جدید برای آرایشگاه های 
زنانه و فروشندگان پوشاک مشهد!

رییس اتاق اصناف مشــهد گفت: ضوابط اجرایی و الزام آور جدیدی برای فعالیت اتحادیه های 
صنف بانوان آرایشــگر و پوشاک این کانشهر تعیین شده است که همه ملزم به رعایت آن 

هستند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« محمود بنانژاد در گفت و گو با ایرنا افزود: پس از بررسی و 
برگزاری جلسات تخصصی کارشناسی و هم اندیشی دستگاههای مختلف اجرایی و قضایی از 
جمله معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل خراسان رضوی، سازمان صنعت، معدن 
و تجارت؛ اتحادیه پوشاک و تشکل های مردمی، ضوابط اجرایی و الزام آور ۲ اتحادیه صنف 
پوشاک و بانوان آرایشگر مشهد در کمیسیون نظارت تصویب شد که به تایید مقام قضایی نیز 
رسیده است.وی اظهار داشت: بر این اساس مقرر شد پوستر و بنرهای مربوط به اعام ضوابط 
جدید به طور گســترده توســط اتحادیه های مزبور چاپ و در واحدهای صنفی مورد نظر در 
معرض دید عموم قرار گرفته و توسط مدیران واحدهای صنفی نیز به صورت جدی اجرا شود.
رییس اتاق اصناف مشــهد به شرح برخی از ضوابط مزبور در آرایشگاه های زنانه پرداخت و 
گفــت: از جمله این ضوابط غیرمجاز بودن تردد آقایــان با هر عنوانی در محل واحد صنفی، 
ممنوعیت فعالیت واحد صنفی تحت عنوان فالگیری و رمالی و طالع بینی و غیره، استفاده از 
هرگونه پوشش غیرمتعارف و منافی عفت عمومی در محل کار، پخش موسیقی غیرمجاز در 
محل واحد صنفی، نصب هرگونه دوربین و وسایل تصویربرداری در داخل محیط کار است.

بنانژاد، انتشــار تصاویر مشــتریان و هرگونه تبلیغات نامتعارف در فضای مجازی و حقیقی، 
اســتفاده از مجات و تصاویر مســتهجن، برگزاری هرگونه کارگاه آموزشی در محل واحد 
صنفی و اعزام نیرو به خارج از کشور برای آموزش، رعایت موازین شرعی و قانونی و پرهیز از 
تداخل در امور پزشکی نظیر ممنوعیت کاشت ناخن، اپیاسیون محرمه، تاتوی نقاط محرمه 
یا نامتعارف، کاشــت مژه، سولاریوم، پلکسر، پرســینگ، بوتاکس، تزریق ژل، ماساژ درمانی، 
اســتفاده از لیزر، فروش و تجویز قرص های مکمل، خال برداری، کاهش وزن، کربوکســی 

تراپی را از دیگر ضوابطی برشمرد که رعایت آنها در آرایشگاه های زنانه الزامی است.
وی ادامه داد: ممنوعیت تولید و توزیع هرگونه البســه منقوش به تصاویر مبتذل و نامتعارف 
و نیمه عریان یا داشــتن عبارات و نشــانه های حاوی معانی خاف عفت یا نظم عمومی یا 
تداعی کننده جریانات سیاسی و تاریخی یا خرافی، مانتوهای بسیار کوتاه، جلوباز، شیشه ای، 
طرح چریک و پلنگی، لباس های زاپ، شــلوار ساق کوتاه ؛ پخش موسیقی غیرمجاز یا مجاز 
باکام، در معرض دید قرار دادن هرگونه البســه زیر در ویترین بیرونی، اســتفاده از مانکن با 
پوشش های غیرمتعارف و دارای وهن شرعی از جمله برخی ضوابط الزامی برای فروشندگان 
پوشــاک در مشهد است.رییس اتاق اصناف مشهد، ممنوعیت استفاده از مانکن های ملبوس 
به لباســهای زنانه در درون واحدهای صنفی، استفاده متصدیان یا مدیران یا شاغان اماکن 
عمومی و واحدهای صنفی از کراوات یا پاپیون و همچنین در معرض دید گذاشــتن آنها در 
ویترین، اختاط با نامحرم و مراوده خارج از عرف و شرع توسط فرد صنفی و کارکنان حاضر 
در واحد صنفی را از جمله برخی ضوابطی برشــمرد که رعایت آن توسط فروشندگان پوشاک 

الزامی است.

خبر

بحران وضعیت دیم زارهای گندم و جو در خراسان شمالی

اعلام جزئیات توزیع اینترنتی کالاهای اساسی در خراسان رضوی 

مدیر امور زراعت ســازمان جهادکشــاورزی 
خراسان شــمالی گفت: وضعیت دیم زارهای 

گندم و جو در این استان بحرانی است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
ایسنا، شهابی با اشاره به اینکه از ابتدای پاییز 
امســال تاکنون بارندگی چندانی در اســتان 
وجود نداشته اســت، اظهارکرد: متاسفانه دیم 
زارهای استان دچار خشکیدگی شدید هستند.

وی بــا بیان اینکه تاکنون دو ســوم کشــت 
زارهــای دیم گندم و جو در این اســتان زیر 
کشت رفته اند، افزود: هنوز یک سوم از کشت 
زارهای دیم باقی مانده و باید در آن کشــت 

محصول انجام شــود اما کشاورزان منتظر آن 
هســتند که ببینند که بارندگی انجام می شود 

و یا خیر.
شهابی ادامه داد: طی یک ماه گذشته بارندگی 
غیرموثر در استان انجام شده که این بارندگی 
غیرموثر در کشــت زارهای آبی اســتان موثر 
بوده ولی تاثیر چندانی در کشــت زارهای دیم 

نداشته است.
وی توضیح داد: تاکنون 3۷ هزار هکتار گندم 
آبی، ۶0 هزار هکتار گندم دیم، ۲1 هزار هکتار 
جوی آبی، 11 هزار هکتار جوی دیم در استان 

کشت شده است.

این مقام مســئول با اشــاره به اینکه ســطح 
زیرکشــت کلزای آبی در اســتان به 1۲00 و 
کلزای دیم به 100 هکتار رسیده است، گفت: 
سطح زیرکشــت محصول کلزای آبی و دیم 
در کشــت پاییزه سال گذشته سه هزار هکتار 

بوده است.
وی افزود: ســطح زیرکشت کلزا در استان در 
زمان کنونی نسبت به ســال گذشته هنوز به 

نصف نرسیده است.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شمالی سطح زیرکشت کاملینای آبی را ۲53 و 

کاملینای دیم را 100 هکتار بیان کرد.

مدیر تعاون روســتایی خراســان رضوی گفت: 
متولــی اجرای طرح توزیــع اینترنتی کالاهای 
اساسی، تعاون روستایی استان خواهد بود و این 
طرح در مرحله اول در شــهر مشــهد با توزیع 
مرغ و تخم مرغ خواهد بود و به تدریج در دیگر 

شهرستان های استان اجرایی می شود.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایســنا، ایرج ناصری مقدم در خصوص جزئیات 
توزیع اینترنتی کالاهای اساســی در خراســان 
رضوی اظهــار کرد: اجرای این طرح در مرحله 
اول در شــهر مشــهد با توزیع مرغ و تخم مرغ 
خواهد بود و به تدریج در دیگر شهرســتان های 

استان اجرایی می شود.
وی افزود: متولی اجــرای طرح توزیع اینترنتی 
کالاهای اساســی، تعاون روستایی استان است 
و تاکنــون در این خصــوص اقداماتی از قبیل 
راه اندازی استارت آپ، باراندازها و روستا بازارها 

انجام شده است.
با  مدیر تعــاون روســتایی خراســان رضوی 
بیان اینکه برای اجرای طــرح توزیع اینترنتی 
کالاهای اساســی تاکنون 5۷ روســتا بازار در 
اســتان راه اندازی شــده اســت، تصریح کرد: 
بــا راه اندازی باراندازها، بــازار مرغ و تخم مرغ 

ساماندهی خواهد شد.

ناصری مقــدم ادامــه داد: کالاهای اساســی 
درخواســت داده شده ظرف مدت ۲۴ ساعت با 

قیمت مصوب به مشتریان تحویل خواهد شد.
وی بــا اشــاره بر اینکه ســامانه روســتا بازار 
کارآفرینــان خراســان رضــوی بــرای توزیع 
اینترنتی کالاهای اساسی راه اندازی شده است، 
گفت: اگر اســتارت آپ بارانداز روســتا بازار در 
این هفته افتتاح شــود کار توزیــع  اینترنتی از 
هفته جاری شــروع می شــود و اگر افتتاح نشد 
اوایل هفته آینده طرح آغاز خواهد شــد، ضمن 
این که مجوز راه اندازی 11 بارانداز در اســتان 

گرفته شده است.

سیاستشکستخوردهتعیینسقفاجارهبها
اجارهبهاآبانماهنسبتبهماهمشابهدرسالگذشتهرشدبیشاز50درصدیداشت

اواخر خردادماه سال جاری، ستاد ملی مقابله 
با کرونا، ســقف افزایش اجــاره بها را برای 
تهران، کانشهرها و سایر شهرها به ترتیب 
۲5، ۲0 و 15 درصد تعیین کرد اما رصدهای 
میدانی و گزارش ها حاکی از این است که در 
ماه های اخیر علی رغم مصوبه تعیین سقف، 
اجاره بها با رشــد بیش از 50 درصدی مواجه 

بوده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، بر اساس اعام بانک مرکزی، اجاره 
بها در ابان امســال نسبت به ماه مشابه سال 
گذشــته )ابان 13۹۹( رشد 51.۶ درصدی در 
تهران و 5۴.۹ درصدی در سراســر کشــور 

داشته است.
این در حالی اســت که شــاخص مذکور 
)رشد اجاره بها( در 8 ماهه ابتدایی امسال 
همواره صعودی بوده اســت. در فروردین 
امســال رشد اجاره بها در فروردین امسال 
نسبت به فروردین سال گذشته در تهران 
و کل کشــور بــه ترتیــب 3۲.3 و 3۶.1 
درصد، در اردیبهشت سال جاری نسبت به 
اردیبهشت سال گذشته در تهران و کشور 
به ترتیــب 3۲.۶ و 3۶.3 درصد، در خرداد 
1۴00 نسبت به خرداد 13۹۹ در تهران و 
کشــور به ترتیب 33.۹ و 3۷.۶ درصد، در 
تیر ماه امســال نسبت به تیر سال قبل در 
تهران و کشــور به ترتیــب 3۴.۹ و 38.۷ 
درصد، در مــرداد 1۴00 نســبت به ماه 
مشابه ســال قبل از ان در تهران و کشور 
به ترتیب 3۷.8 و ۴1.۲ درصد، در شهریور 
امســال نسبت به شــهریور سال گذشته 
اجاره بها در تهران و کشور رشد به ترتیب 
۴۲.8 و ۴5.۷ درصدی و در مهر امسال به 
مهر پارســال اجاره بها در تهران و کشور 
به ترتیب رشــد ۴8.۴ و 51.3 درصدی را 

نشان می دهد.
مستاجران نقره داغ شدند

بــه این ترتیب نه تنها اجــاره بها در 8 ماهه 
امســال رشــد حدودا ۲0 درصدی در تهران 
داشــته که در ســال های قبــل از ان چنین 
اتفاقی بی سابقه بوده است، بلکه مستاجران 

تهران بــا افزایــش 55 درصــدی در ابان 
امسال نســبت به ابان سال گذشته مواجهند 
که با توجه به »متوســط« بــودن این رقم، 
گزارش هــای میدانی حاکی از ان اســت که 
در برخی مناطق رشــد اجاره مسکن افزایش 

شگفت انگیزی داشته است.
ضمــن اینکــه ارقــام مذکور صرفــا برای 
قراردادهایی اســت که در ســامانه اماک و 
مستغات کشور )ســامانه مشاوران اماک( 
ثبــت می شــود؛ در حالــی که بســیاری از 
قراردادهــای اجاره مســکن بــه خصوص 
قراردادهــای تمدیدی، موجر و مســتاجر از 
مراجعه به دفاتر مشــاوران اماک خودداری 

می کنند.
سقف افزایش اجاره بهای امسال، 1۵ تا 

۲۵ درصد؟
اواخر خرداد امسال ستاد ملی مقابله با کرونا، 
ســقف افزایش اجــاره بها را بــرای تهران، 
کانشهرها و سایر شهرها به ترتیب ۲5، ۲0 

و 15 درصد تعیین کرد.
اگرچه معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازی مدعی اســت این سقف تعیین 
شــده، ویژه قراردادهای تمدیدی است، اما با 
توجه به اینکه رشد اجاره بها در بازار مسکن، 
اگر بــرای قراردادهای جدید بدون ســقف 
باشــد، قطعا هر میزان افزایشی که رخ دهد، 
سایر واحدهای مسکونی را هم در بر خواهد 
گرفت، لذا از ابتدا هم مشخص بود که امکان 
تفکیک در مصوبه برای واحدهای تمدیدی و 

جدید اجاره مسکن نیست.
کمبود فایل های اجاره، عامل استیصال 

مستاجران
از ســوی دیگــر از انجایی که در تابســتان 
امسال، کمبود شدید فایل های اجاره مسکن 
از ســوی عرضه کنندگان احساس می شد و 
همچنیــن واحدهایی هم که عرضه شــده 
بودند، با اجاره بهایی بسیار بالاتر از نرخ های 
ســال گذشته بود که در نهایت مستاجران به 
ارقام پیشــنهادی موجران برای جلوگیری از 
پرداخت هزینه های ســنگین جابه جایی تن 

می دادند.

قانون مالیات بر خانه های خالی کمکی به 
افزایش عرضه نکرد

از ســویی نیز عــدم اجرای قانــون مالیات 
بر خانه هــای خالی و طولانی شــدن روند 
خوداظهــاری اطاعــات ســکونتی-ملکی 
سرپرســتان خانوار سبب شــده تا علی رغم 
براورد وجود حدود نیم میلیون واحد مسکونی 
خالی در تهران، مالکان این واحدها تمایلی به 
عرضه واحدهای خالی به بازار اجاره مسکن 

نداشته باشند.
مصوبه ستاد کرونا برای حمایت از 

مستاجران یا موجران؟
بر اساس مصوبه ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
موجر حق شــکایت از مســتاجر به شورای 
حل اختاف برای اخذ حکم الزام مســتاجر 
به تخلیه منــزل را در قراردادهای تمدیدی 
اجاره مسکن ندارد؛ اما در همین مصوبه ستاد 
ملی مقابله با کرونا، تعداد استثنائات 8 گانه از 
قبیل »اثبات اضرار به موجر«، »ایجاد مشکل 
برای موجر در پی عدم پرداخت به موقع اجاره 
بها«، »ازدواج اقوام درجه یک مالک و نیاز به 
اســتقرار انها در منزل موجر« و… به قدری 
زیاد است که سبب می شود موجر بتواند حکم 
تخلیه منزل از سوی مستاجر را از این شوراها 

دریافت کند!
رشد اجاره بها در تابستان امسال نسبت 

به تابستان پارسال، ۲۵ درصد؟
مرکز امار ایران نیز در گزارشــی، متوســط 
افزایــش اجاره بهای مســکن در تابســتان 
امســال را در کل کشور نســبت به تابستان 

سال گذشته ۲۴.۷ درصد عنوان کرده است.
این شــاخص )رشــد اجاره بها در تابســتان 
امســال( نســبت به فصل قبــل از ان )بهار 
1۴00( که از ان به تورم نقطه به نقطه اجاره 
بهای مسکن یاد می شود، افزایش 8 درصدی 
اســت. حال انکه نرخ تورم اجــاره بها در ۴ 
فصل منتهی به فصل تابســتان 1۴00 برابر 

۲۷.۶ درصد است.
مرکز امار ایران ادعای وزارت راه را زیر 

سوال برد
بر اســاس اعــام مرکز امــار، همچنین در 

تابســتان 1۴00 متوســط افزایش اجاره بها 
برای خانوارهایی که تمدید قرارداد داشته اند، 
برابر با ۴۶.۹ درصد بوده اســت؛ این گزارش 
مرکــز امــار با ادعــای معاونت مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرسازی مبنی بر 
موفقیت امیز بودن مصوبه تعیین ســقف 15 
تا ۲5 درصدی اجاره بها ســتاد ملی مقابله با 
کرونا، »برای قراردادهای تمدیدی«، در تضاد 

است.
محمــود محمــودزاده معــاون وزیــر راه و 
شهرسازی پیش از این در پاسخ به این سوال 
که ایا متوسط افزایش ۴۶.۹ درصدی هزینه 
اجاره بها در تابستان 1۴00 برای خانوارهایی 
که تمدید قرارداد داشــته اند، نشــان دهنده 
شکســت طرح تعیین ســقف ۲5 درصدی 
افزایش اجاره بها اســت؟ گفته بود: مصوبه 
ســتاد ملی کرونا در حکم قانون بوده و لازم 

اجرا است.
محمود زاده تاکید کرد: بــا توجه به مصوبه 
ستاد ملی کرونا و حمایت و همکاری مراجع 
قضائــی و عدم صــدور حکــم تخلیه برای 
مســتاجران به جز اســتثناهای 8 گانه، سال 
گذشــته کاهش ۶5 درصدی جــا به جایی 
مستاجران را شــاهد بودیم که نشان دهنده 

موفقیت این مصوبه است.
اجاره بها تابعی از قیمت مسکن است؟

معتقدند  مسکن  اقتصاد  کارشناســان  برخی 
اجاره بها تابعی از قیمت مســکن اســت و 
افزایشــی که در ماه های اخیر در بازار اجاره 
مســکن رخ داده، به نوعــی تخلیه حباب و 
کاهــش فاصله ای اســت که در ســال های 
گذشــته در پی عدم افزایش اجاره بها علی 
رغم افزایش ۷ برابری قیمت مســکن شاهد 

بودیم.
شــاخص مذکور )فاصله بین قیمت مسکن و 
اجاره بها( که از ان به »نســبت P به E« یاد 
می شود، به کمترین میزان خود در سال های 
گذشته رسیده و به زیر 5 واحد درصد کاهش 
یافته اســت؛ این در حالی است که در سال 
13۹8 این رقم نزدیک بــه 30 واحد درصد 
بوده که حاکی از رشد سنگین قیمت مسکن 

و عدم افزایش اجاره بها متناسب با این رشد 
قیمت مسکن بود.

اجاره داری حرفه ای به صرفه شد
به گفته تعدادی از کارشناسان اقتصاد مسکن، 
کاهش رقم شــاخص P به E اگرچه از یک 
سو به مســتاجران در دوره ای که درامدهای 
خانوار و دســتمزدهای کارگران با اجاره بها 
متناسب نیست، ضربه بزند، اما از سوی دیگر 
می تواند سرمایه گذاری در حوزه اجاره داری 
حرفه ای را به صرفه کرده و انبوه ســازان به 
جای تمرکز بر ســاخت بــرای فروش، وارد 

حوزه ساخت برای اجاره داری شوند.
کارشناس اقتصاد مسکن: رشد اجاره بها 
و افزایش قیمت زمین، زنگ خطر رشد 
جهشی مسکن را به صدا دراورده است

محمود اولاد کارشناس اقتصاد مسکن درباره 
اخرین وضعیت بازار اجاره مسکن با توجه به 
افزایش 55 درصدی اجاره بها در ابان امسال 
گفت: انتظار داریم قیمت مســکن در تهران 
افزایش جهشی داشته باشد اما زمان ان قابل 
پیش بینی نیست و ممکن است تا پایان سال 

این افزایش رخ دهد.
وی با بیان اینکه اجاره بها تابعی از قیمت 
مســکن اســت، افزود: ولی این افزایش 
اجاره بها در برابر افزایش قیمت مسکن، 
از تناظــر یک به یک تبعیــت نمی کند. 
چون عــاوه بر فاکتورهــای اقتصادی، 
فاکتورهای اجتماعــی از جمله مهاجرت 
مســتاجران از تهران و کانشــهرها به 
شــهرهای حاشیه ای نیز در افزایش اجاره 

بها مؤثر است.
اولاد بــا بیــان اینکه افزایش اجــاره بهای 
مسکن و قیمت زمین در تهران، نشان دهنده 
در پیش بودن افزایش جهشی قیمت مسکن 
در اینده نزدیک است، یاداور شد: من موافق 
افزایش تولید مسکن برای جلوگیری از رشد 
جهشی قیمت ان هستم اما ساخت و ساز در 
حاشــیه پایتخت اگرچه ممکن است از فشار 
تقاضا و درنتیجه رشــد شدید قیمت مسکن 
جلوگیری کند، اما نمی تواند قیمت مسکن در 

پایتخت را کاهشی کند.
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فوت بیش از ۱۹ هزار نفر در سال به علت 
تصادفات رانندگی

رئیس پلیس راهور ناجا گفت: بیش از 30 سازمان در کشور در جلوگیری از وقوع سوانح 
رانندگی بطور مستقیم و غیرمستقیم سهم دارند

.باشــگاه خبرنگاران نوشت: ســیدکمال هادیانفر با بیان اینکه »بیش از 30 سازمان در 
کشــور در جلوگیری از وقوع ســوانح رانندگی بطور مستقیم و غیرمستقیم سهم دارند«. 
اظهار کرد: در بروز سوانح عاوه بر عوامل راه، وسیله نقلیه و انسان، عوامل دیگری مانند 

مدیریت کان در سطوح مختلف و قوانین و مقررات بازدارنده نیز نقش مهمی دارند.
وی با یادآوری اینکه تعداد دســتگاه ها و سازمان های زیادی در کنترل و جلوگیری از 
وقوع سوانح ترافیکی نقش دارند، اظهار  کرد: در کشور بیش از 30 سازمان اداری سهمی 
در جلوگیری از وقوع سوانح رانندگی دارند که از این تعداد هشت دستگاه بطور مستقیم 

و ۲۲ دستگاه دیگر بطور غیر مستقیم دارای سهم هستند.
رئیس پلیس راهور ناجا با بیان اینکه »ســهم نیروی انتظامی در بین ســایر سازمان ها 
1۹ درصد اســت« خاطرنشان کرد: 81 درصد سهم سایر دستگاه ها و سازمان هایی مانند 
وزارت بهداشــت، وزارت راه و شهرســازی، وزارت کشور، صدا و سیما، اورژانس، هال 

احمر، شهرداری ها، شرکت های بیمه گذار و ... است.
به گفته هادیانفر، بررسی تعداد تصادفات کشور از سال 138۴ الی 13۹۹ نشان می دهد 
که در مجموع 8 میلیون و ۲۹۹هزار و ۶10 فقره تصادف طی این مدت اتفاق افتاده است 

که میانگین سالیانه آن 533 هزار و 300 فقره تصادف است.
وی همچنین در خصوص تعداد جان باختگان حوادث رانندگی بر اســاس آمار اعامی 
از سوی پزشــکی قانونی طی ســال های 1385 تا 13۹۹ اظهار کرد: مجموع متوفیان 
۲۹3هزار و 11۹ نفر اســت که بطور میانگین سالیانه 1۹هزار و 5۴1 نفر متاسفانه جان 

خود را در تصادفات از دست داده اند.
رئیس پلیس راهور ناجا بیان کرد: در طول 13 سال شاهد کاهش جان باختن 1۲ هزار و 
1۷1 نفر به استثناء افزایش جان باختگان در سال های 13۹۶ و 13۹۷ بودیم. همچنین 
تعداد کل مصدومین در این 13 سال ۴ میلیون و ۶13 هزار و ۷۹۶ نفر بوده که میانگین 

سالیانه آن 30۷ هزار و 58۶ نفر مصدوم سوانح ترافیکی است.

رئیس کمیسیون مشترک جوانی جمعیت در مجلس شورای اسلامی

 تصویب قانونی برای راه اندازی 
مراکز همسریابی

امیر حســین بانکی پور رئیس کمیسیون مشترک جوانی جمعیت گفت: در قانون جوانی 
جمعیت که تصویب شد اعطای مجوز به مراکز همسریابی در نظر گرفته شده است، زیرا 
مراکز مجاز همســریابی جزو نیاز مردم اســت و به این وسیله مراکز همسریابی رسمی 

راه اندازی شود که مورد اعتماد مردم باشد.
باشــگاه خبرنگاران نوشت: رئیس کمیسیون مشــترک جوانی جمعیت درباره راه اندازی 
مراکز مجاز همسریابی در کشــور اظهار کرد: ما تاکنون قانونی برای مراکز همسریابی 
رســمی قانونی در کشور نداشتیم و تا پیش از تصویب قانون جوانی جمعیت کلیه مراکز 
همسریابی موجود در کشور غیر قانونی بود و فقط یک مرکز همسریابی رسمی در کشور 

مجوز داشت.
به گفته  این نماینده مجلس، در قانون جوانی جمعیت که تصویب شــد اعطای مجوز به 
مراکز همســریابی در نظر گرفته شده است، زیرا مراکز مجاز همسریابی جزو نیاز مردم 
است و به این وسیله مراکز همسریابی رسمی راه اندازی شود که مورد اعتماد مردم باشد.
نوشین نبئی، معاون دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان 
پیش از این گفته است، در حال حاضر هیچ نهادی متولی صدور مجوز برای این سایت ها 
نیست و این سایت ها کاما به صورت غیر قانونی کار می کنند، چون نظارتی بر عملکرد 

آن ها صورت نمی گیرد. همین امر موجب اخاذی این سایت ها از مردم شده است.
به این صورت جلوی ســوء استفاده برخی از افراد از مردم و اطاعات آن ها گرفته شود 
این جمله را بانکی پور می گوید و اعام می کند: مراکز همســریابی مراکز خانواده محور 
هستند و امین مردم خواهند بود، سازمان تبلیغات اسامی مسئول راه اندازی این مراکز 

و وزارت ورزش و جوانان مجوز این مراکز همسریابی را صادر خواهد کرد.
بانکی پور می گوید که در این مراکز همســریابی فقــط ازدواج دائم صورت می گیرد و 
البته قانون آن به تازگی اباغ شــده و آیین نامه آن باید تدوین شــود لذا هنوز اجرایی 

نشده است.
این نماینده مجلس درباره ضرورت راه انــدازی این مراکز نیز می گوید: نیروی انتظامی 
در چند ســاله اخیر با مراکز غیر مجاز همسریابی برخورد کرده، ولی مناسب نبود که در 
کشــور با مراکز غیر مجاز همسریابی برخورد کنیم، ولی در مقابل مراکز مجاز و قانونی 
آن را نداشــته باشــیم، ما باید آن چیزی که مردم نیاز دارند را از مسیر درست و صحیح 

تامین کنیم.

اجرای طرح مشارکتی جنگل سازی در 
خراسان شمالی

بجنورد- ایرنا- رییس اداره جنگلداری و جنگلکاری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
خراســان شمالی گفت: تا پایان سال 1۷0 هکتار طرح جنگل کاری مشارکتی اقتصادی 

در استان اجرا می شود که بیشتر آن در شهرستان مانه و سملقان است.
ایرنا نوشت: مهدی قدیمی با بیان اینکه »این طرح ها جنگل کاری اقتصادی  در روستای 
کاستان و تخت ایران شهرستان مانه و سملقان و شارلق- چشمه خان شهرستان گرمه 

با گونه های اقتصادی بادام و گل محمدی اجرایی می شود« اظهار کرد:
امسال غالب پروژه های جنگل کاری، به صورت مشارکتی و توسط گروههای مردم نهاد 

و بهره برداران مناطق اجرایی انجام شده و با در حال اجرا است.
به گفته وی، اکنون نیز از جمله پروژه های جنگل کاری اقتصادی که توسط افراد بومی 
و شــرکتهای تعاونی بهره برداران اجرا شــده می توان به حدود 10 هکتار پروژه در در 

منطقه شارلق شهرستان گرمه اشاره کرد که اجرا شده است.
قدیمــی افزود: هم اکنون در دو نقطه از جنگل های ناحیه رویشــی هیرکانی در عرصه 
های جنگلی منطقه چخماقلو شهرســتان مانه و سملقان در سطحی در حدود 8 هکتار 
با مشــارکت مردم و با گونه های جنگلی بومی منطقه بذرکاری شده است و مشابه این 

برنامه ها  براساس دستور کار در سایر شهرستان ها نیز اجرا می شود.
رییس اداره جنگلداری و جنگلکاری افزود: تخریب جنگل به معنی شخم و شیار و از بین 
بردن عرصه های جنگلی  در خراسان شمالی مطلقا وجود ندارد و به صفر رسیده است.

وی گفت: با توجه به اینکه بهره برداری از ســطح جنگلهای اســتان هم کاما ممنوع 
است، قطع درختان جنگلی در عرصه های ملی نیز ممنوع و مطابق قانون جرم محسوب 
می شود و بر همین اساس با توجه به حفاظت مستمر از جنگل ها و مراتع، قطع درخت 

در اراضی جنگلی وجود ندارد و یا به ندرت اتفاق می افتد.
قدیمی خاطرنشان کرد: در این استان  در جهت  مدیریت اراضی جنگلی  و در جنگلهای 
ناحیه رویشــی ایران تورانی و هیرکانی تا کنون در سطحی در حدود یکصد هزار هکتار 
طرح هــای مدیریت منابع جنگلی و جنگلداری چندمنظوره تهیه و در این مناطق  قرق 

اعام شده است.
وی در رابطــه با اعتبارت امســال نیز گفت: در حوزه جنگل های هیرکانی اســتان، در 
ســال 1۴00 در حدود ۴5 میلیارد ریال اعتبار مصوب اباغ شــده که تاکنون در حدود 
50 درصد تخصیص داشــته است و این اعتبارات در اجرای  پروژه های توسعه جنگل و 
احیا و غنی سازی جنگل با نهال، آبیاری و مراقبت از جنگل کاری سنواتی و تولید نهال 

هزینه خواهد شد.

خبر

دومین سرطان شایع در میان مردان چیست؟

تکذیب کمبود داروهای بیماران تالاسمی 

متخصـص رادیوانکولـوژی توضیحاتـی درباره 
نشـانه های آن  و  پروسـتات، عائـم  سـرطان 
و همچنیـن درمـان ایـن بیمـاری ارائـه داد و 
گفت: سـرطان پروسـتات اصولًا در سـنین بالا 
و میانگیـن سـنی 50 سـال بـه بـالا بـروز می 

. بد یا
 انجمـن کلینیـکال انکولـوژی ایـران نوشـت: 
متخصـص  منشـادی  دهقـان  حمیدرضـا 
سـرطان  موضـوع  دربـاره  رادیوانکولـوژی 
پروسـتات  سـرطان  کـرد:  اظهـار  پروسـتات 
دومیـن سـرطان شـایع در میان مـردان پس از 
سـرطان ریه اسـت و سـالانه تعداد زیادی را در 

جامعـه گرفتـار مـی کنـد. 
وی افزود: سـرطان پروسـتات اصولًا در سـنین 
بـالا و میانگیـن سـنی 50 سـال بـه بـالا بروز 
مـی یابـد و احتمـال ابتـاء آن بیشـتر اسـت 
البتـه گاهـی در سـنین پاییـن 50 سـال هم به 

وقـوع می پیونـدد. 
رادیوانکولـوژی،  متخصـص  ایـن  گفتـه  بـه 
آنجایـی کـه پروسـتات در مسـیر مثانـه و  از 
مجـاری ادراری قـرار دارد ایجـاد سـرطان بـا 
عائـم ادراری مانند شـب ادراری، تکـرر ادرار، 
کوتـاه و منقطع شـدن ادرار و گاهـی ناراحتی و 
درد هنـگام نشسـتن و برخاسـتن همراه اسـت 
کـه البتـه ایـن عائـم می توانـد مشـابه عائم 

هایپرپـازی پروسـتات یـا همان بزرگ شـدن 
باشد.  پروسـتات 

وی بـا اشـاره بـه اینکـه پزشـک متخصـص 
و  مقعـد  فیزیکـی  معاینـه  انجـام  اسـاس  بـر 

آزمایـش PSA مـی توانـد متوجـه شـود کـه 
یـا  پروسـتات  بزرگـی  از  ناشـی  عائـم  آیـا 
سـرطان پروسـتات اسـت، گفـت: اگـر نتیجـه 
آزمایـش PSA بـالا باشـد تشـخیص سـرطان 

پروسـتات داده مـی شـود بـه عبارتی اگـر این 
عـدد دو نانوگـرم در میلـی لیتـر در خون باشـد 
نشـان دهنـده یـک اختـال در فـرد اسـت که 
مـی توانـد حاکـی از بـزرگ شـدن پروسـتات 

و یـا سـرطان باشـد کـه راه افتـراق بـا روش 
آزمایشـگاهی و توسـط پزشـک انجام می گیرد. 
وی خاطـر نشـان کـرد: اگـر ایـن عـدد بالاتـر 
از دو باشـد و در معاینـه هـم تومـور مشـخص 
باشـد بایـد حتماً سـونوگرافی، سـی تی اسـکن 
و ام آر آی انجـام گیـرد و اگـر مشـکوک بـه 
بدخیمـی بـود بایـد حتماً بیوپسـی انجام شـود 
بـه ویـژه اگر این عدد بالای ۴ باشـد و سـپس 

مسـیر درمانـی بـرای بیمار مشـخص شـود. 
 دهقـان منشـادی یـادآور شـد: بیمارانـی کـه 
مبتـا بـه سـرطان پروسـتات می شـوند سـه 
در  کـه  کسـانی  اول  دسـته  هسـتند؛  دسـته 
مرحلـه پاییـن ایـن بیمـاری هسـتند و تومـور 
هنـوز رشـد جدی نداشـته که بـا روش جراحی 
کـرد  درمـان  را  آنهـا  می تـوان  رادیوتراپـی  و 
دسـته دوم و سـوم کسـانی هسـتند که مرحله 
بیمـاری آنهـا بـه سـطح متوسـطه و پیشـرفته 
رسـیده و حتمـاً بایـد درمـان رادیـو تراپی برای 
آن هـا صـورت گیـرد و اصـولًا جراحـی توصیه 

نمی شـود. 
وی خاطـر نشـان کـرد: انجـام غربالگـری از 
طریـق آزمایـش PSA در سـنین بـالای 50 
سـال در تشـخیص بـه موقـع ایـن بیمـاری و 
درمـان موفقیـت آمیـز آن بسـیار حائـز اهمیت 

. ست ا

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو با بیان 
اینکه »مباحث مطرح شده مبنی بر کمبود داروهای بیماران 
تالاسمی در کشــور، صحت ندارد« گفت: داروهای خارجی 
این بیماران را هم به اندازه ای که بتوانیم تامین خواهیم کرد.

ایسنا نوشت: سید حیدر محمدی، مدیرکل دارو و مواد تحت 

کنترل سازمان غذا و دارو ، در خصوص اما و اگرهای کمبود 
داروهای بیماران تالاسمی در کشور اظهار کرد: تولید داخل 
داروهــای این بیماران از هر دو نوع قرص و تزریقی به وفور 
در کشــور موجود اســت و کمبودی در این خصوص وجود 
ندارد.وی همچنین گفت: داروهــای خارجی این بیماران را 

هم به اندازه ای که بتوانیم به شــرط وجود ارز مرغوب تامین 
خواهیم کرد. بیماران به راحتی می توانند از معاونت های غذا 
و داروی شهر محل سکونت، سامانه تیتک یا 1۴۹0 استعام 
کرده و از فهرســت داروخانه هایی کــه دارو را موجود دارند، 

مطلع شوند.

مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو در 
پایان مجددا تاکید کرد: داروهای خارجی این بیماران را هم 
به اندازه ای که بتوانیم تامین خواهیم کرد. اما اینکه بیماران 
تنها بخواهند از نوع خارجی این داروها استفاده کنند، منطقی 

نیست.

بانکهاسختگیریمیکنند؛

طولانیترشدنصفمتقاضیاندریافتوامازدواج
از  یکـی  ازدواج  وام  اجتماعـی/  سـرویس 
وام هـای پرتقاضـای سیسـتم بانکـی اسـت 
بانـک  کشـور،  بودجـه  در  سـاله  هـر  کـه 
بـه  می شـوند  مکلـف  دولـت  و  مرکـزی 
بانک هـا ابـاغ کنند تا درصـدی از وام های 
پرداختـی خـود را بـه ایـن امـر اختصـاص 
غیرموجـه  سـخت گیری های  امـا  دهنـد، 
متقاضیـان  تـا  می شـود  باعـث  بانک هـا 
نتواننـد ایـن وام را دریافـت کننـد و طبـق 
آنچـه در گـزارش تفریـغ بودجه آمده اسـت 
میلیـون و 10۹  از یـک  در سـال گذشـته 
هـزار و 3۶0 میلیـون متقاضـی اسـتفاده از 
تسـهیات ازدواج، بـه تعـداد ۷35 هـزار و 
11۴ نفـر، معـادل ۶۶ درصـد متقاضــیان، 
بـه میـزان 38 هـزار و 3۲8 میلیـارد تومان، 
 ۲۴ و  شـده  پرداخـت  ازدواج  تسـهیات 
دریافـت  را  تسـهیات  افـراد  ایـن  درصـد 

نکرده انـد.
 سنگ اندازی های بانک ها

از  یکـی  بانـک  بـه  ضامـن  معرفـی 
سـنگ اندازی های بانک هـا در ایـن زمینـه 
اسـت کـه یا دو تـا سـه ضامـن از متقاضی 
می خواهنـد یـا یـک ضامـن بـا سـابقه 10 

می کننـد. درخواسـت  را  بـالا  بـه  سـال 
ایـن در حالی اسـت که طبق قانـون بودجه 
سـال جـاری بانک هـا بایـد بـرای ضمانـت 
اعتبارسـنجی،  مـورد  سـه  از  یکـی  صرفـا 
یعنـی یـک ضامـن و سـفته یـا سـهم فـرد 
از حسـاب یارانـه هدفمنـدی را بـه منزلـه 
متقاضیـان  اعـام  امـا  بپذیرنـد،  ضمانـت 
وام ازدواج حاکـی از آن اسـت کـه بانک هـا 
بـه عنـوان ضامـن  را اصـا  افـراد  یارانـه 
و  نمی پذیرنـد  آن  کـم  مبلـغ  دلیـل  بـه 
تعـداد  بـرای  نیـز  زیـادی  سـخت گیری 

ضامـن معرفـی و شـرایط آن دارنـد.
در ایـن بیـن، پیـروی نکـردن بانک هـا از 
الزامـی کـه قانـون بـر عهـده آنـان بـرای 

پرداخـت وام ازدواج در زمینـه ضامـن قـرار 
داده اسـت، ایـن سـوال را ایجـاد می کنـد 
کـه اگـر مبلغ  یارانـه کفاف ضمانـت وام را 
نمی دهـد، چـرا قانونگـذار آن را بـه عنـوان 
وثیقـه در نظـر گرفتـه و در غیـر اینصـورت 
چـرا بـه تمکیـن نکـردن بانک هـا از ایـن 

نمی شـود؟ نظارتـی  قانـون 
 سـخت گیری بانک هـا برای ایـن وام باعث 
شـده صف هـای طولانی بـرای دریافت وام 
ازدواج در بانک هـا شـکل بگیـرد و مـردم 
موفـق به دریافت این وام نشـوند که در آن 
زمـان مدیـر اداره اعتبـارات بانـک مرکزی 
در واکنـش بـه گایه هـای متقاضیـان این 
وام دربـاره تعـداد ضامن هـا، اعـام کـرد: 
»در متـن قانـون پیش بینـی دربـاره تعـداد 
اعتبارسـنجی  مبنـای  و  نشـده  ضامن هـا 
)وضعیـت مالـی متقاضـی و ضامـن( اعام 
شـده اسـت و بر این اسـاس، به تشـخیص 
بانک هـا ممکـن اسـت تعـداد ضامن ها کم 

یـا زیاد شـود«.
رئیـس  نایـب  زهـی  حسـین  اسـماعیل 
کمیسـیون عمران مجلس شـورای اسامی 
بـا بیـان اینکـه »یک جـوان بـرای دریافت 
وام ازدواج بایـد هفـت خان رسـتم را پشـت 
نیسـت«  قبـول  قابـل  اصـا  بگـذارد  سـر 
اظهـار کـرد: مجلـس در ایـن زمینـه آمـاده 
همـکاری اسـت و اصـاح نظـام بانکداری 
کـه یکـی از مطالبات مـردم اسـت را دنبال 
مـی کنـد بـه طـوری کـه بـه ایـن موضوع 
ورود پیـدا کـرده اسـت و هفتـه گذشـته نیز 
جلسـه ای بـا وزیـر اقتصاد و بانـک مرکزی 

در ایـن زمینـه برگزار شـد.
اسـامی  شـورای  مجلـس  نماینـده  ایـن 
بـا تاکیـد بـر اینکـه اصـاح سـاختار نظـام 
اجتناب ناپذیـر  ضـرورت  یـک  بانکـداری 
اسـت، خاطرنشـان کـرد: »اینکـه صرفـا به 
مـی  داده  کان  تسـهیات  خاصـی  قشـر 

شـود امـا یـک جـوان بـرای دریافـت وام 
ازدواج بایـد هفت خان رسـتم را پشـت سـر 

بگـذارد، اصـا قابـل قبـول نیسـت«.
اخـذ  کـه  »سـودهایی  کـرد:  تصریـح  وی 
می شـود بایـد برپایه نظام اسـامی باشـد، 
بـر  کنونـی  بانکـداری  سیسـتم  متاسـفانه 
پایـه ربـا اسـت و مراجـع تقلیـد نیـز از این 

موضـوع انتقـاد دارنـد«.
حسـین زهـی گفـت: »مـردم نیـز مراجعات 
زیـادی بـه مـا داشـته و بانکداری اسـامی 
مطالبـه جـدی آنـان اسـت. اینکـه امـکان 
اسـتفاده از تسـهیات بانکـی بـرای همـه 
مـردم بـه صـورت عادلانـه فراهـم نیسـت 
یـک تبعیـض اسـت کـه بایـد بـا اصـاح 

نظـام بانکـی مرتفـع شـود«.

 سخت گیری در پرداخت وام ازدواج
سـخت گیری بانک هـا برای ایـن وام باعث 
شـده صف هـای طولانی بـرای دریافت وام 
ازدواج در بانک هـا شـکل بگیـرد و مـردم 
موفـق بـه دریافـت این وام نشـوند بررسـی 
بانـک مرکـزي  از  آمارهـاي منتشـر شـده 
مـاه،  آبـان  تاهفتـه سـوم  مي دهـد  نشـان 
3۲.5 درصـد زوج هـا موفق بـه دریافت وام 
ازدواج نشـده انـد. در هشـت ماهه نخسـت 
امســـال ۶۴0 هزار نفر، وام ازدواج دریافت 
کرده انـد و ایـن در حالـي  اســـت که ۲08 
هـزار نفـر هـم در صـف اســـتفاده از ایـن 
تسـهیات قـرار دارند.عضـو هیـات رئیسـه 
تاکیـد  بـاره  ایـن  در  توئیتـی  در  مجلـس 
کـرد؛ گـزارش پرداخت وام ازدواج از سـوی 
بایـد ماهانـه و بصـورت  شـفاف  بانک هـا، 
و عمومـی ارائـه شود.سیدمحسـن دهنـوی 
شـمیرانات،  ری،  تهـران،  مـردم  نماینـده 
اسامشـهر و پردیـس در مجلـس شـورای 
اسـامی و عضـو هیئـت رئیسـه مجلـس 
پیگیـری  از  »پـس  نوشـت:  توئیتـی  در 
نماینـدگان مـردم، بانـک مرکـزی بالاخـره 
سـال،  اول  مـاه   ۶ در  کـه  داد  گـزارش 
۴۹۹۲13 نفـر وام ازدواج گرفته انـد و 1۷۲ 
هـزار نفـر نیـز در صـف انتظـار دریافت این 
وام قـرار دارنـد. طبق قانـون بودجه 1۴00، 
گـزارش پرداخـت وام ازدواج بایـد ماهانه و 

بصـورت  شـفاف و عمومـی ارائـه شـود«.
پیگیـری  بـا  و  مـاه   ۶ از  پـس  و  اکنـون 
نمایندگان، این گزارش تدوین شـده اسـت. 
گـزارش ماهانـه بایـد بـه تفکیـک بانک ها 
ایـن  در  آن هـا  عملکـرد  تـا  منتشـر شـود 
باشـد.این که بیـش  زمینـه قابـل سـنجش 
از 80 درصـد در صف مانـدگان دریافـت  وام 
انتظـار تعییـن شـعبه و تکمیـل  ازدواج در 
مـدارک هسـتند، گویای عمق فاجعه اسـت.

بـرای اطـاع از سـرپیچی بانک هـا، نیازی 

بـه حوالـه  دادن مـردم به شـکایت نیسـت؛ 
کافـی  اسـت تنهـا دوری در بانک هـا بزنید. 
انتظـار طولانی متقاضیان و درخواسـت های 
فراقانونـی بانک  هـا، ثمـره ای جز دلسـردی 
جوانـان نخواهـد داشـت.تا ایـن رویکردهـا 
بـه  را  جوانـان  نمی تـوان  نکنـد  تغییـری 
 ازدواج تشـویق نمـود. در واکنـش بـه ایـن 
بانـک  عمومـی  روابـط  مدیـر  موضـوع  
مرکـزی در حسـاب کاربری خـود در توییتر 
از بانک هـا خواسـت در پرداخـت وام ازدواج 
سـختگیری نکننـد و نوشـت: »سـختگیری 
وفـا  قمـری  ممنوع!«مصطفـی  بی مـورد 
 1۶ تبصـره  الـف  بنـد  »براسـاس  افـزود: 
قانـون بودجـه،  بانک هـای عامـل موظـف 
الحسـنه  قـرض  تسـهیات  پرداخـت  بـه 
ماهانـه  طـور  بـه  بایـد  و  هسـتند  ازدواج 
نیـز تسـهیات پرداختـی و افـراد در نوبـت 
نوشـت:  وی  کننـد«.  اعـام  را  پرداخـت 
»ضمانـت ایـن وام هـا اعتبارسـنجی یا یک 
ضامـن و سـفته یـا سـهم فـرد از حسـاب 
بی مـورد  سـختگیری  و  اسـت  یارانه هـا 

ممنـوع«.
بنابرایـن، بایـد منتظـر مانـد و دیـد آیـا در 
در  تغییـری  ازدواج  وام  پرداخـت  ادامـه 
ایجـاد  بانک هـا  سـلیقه ای  برخوردهـای 
می شـود یـا خیـر و عـاوه برایـن، صـرف 
ایـن  پرداخـت  در  بانک هـا  اینکـه  اعـام 
و  نیسـت  نکننـد، کافـی  وام سـخت گیری 
کـه  بانک هایـی  بـرای  جریمه هایـی  بایـد 
درخواسـت های نامعقـول و خـاف قانـون 
خاصیـت  تـا  شـود  نظرگرفتـه  در  دارنـد، 

باشـد. داشـته  بازدارندگـی 
جـاری  سـال  در  بودجـه  قانـون  طبـق 
تسـهیات قرض الحسـنه ازدواج بـرای هـر 
یـک از زوج هـا معـادل ۷0 میلیـون تومـان 
و بـا دوره بازپرداخت 10 سـاله تعیین شـده 

. ست ا

سختگیریبانکها

برایاینوامباعثشده

صفهایطولانیبرای

دریافتوامازدواجدر

بانکهاشکلبگیردومردم

موفقبهدریافتاینوام

نشوندبررسیآمارهاي

منتشرشدهازبانکمرکزي

نشانميدهدتاهفتهسوم
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صدور مجوز ساخت هفت طرح گردشگری در 
خراسان شمالی 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی خراســان شــمالی گفت: از 
ابتدای سال تاکنون مجوز ساخت هفت طرح 
گردشــگری اقامتی و پذیرایی در شهرستان 
های بجنورد، شیروان، مانه و سملقان و گرمه 

صادر شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
روابط عمومی این اداره کل، علی مســتوفیان 

روز ســه شنبه اظهار داشت: صدور این تعداد مجوز برای تقویت زیرساخت های گردشگری و 
توسعه این صنعت در استان انجام شده است.

وی افزود: میزان ســرمایه گذاری برای احداث این تاسیســات ۷۶میلیارد و ۲3۹میلیون ریال 
پیش بینی شده است و با بهره برداری از این پروژه ها برای بیش از 50 نفر در حوزه گردشگری 

اشتغال زایی ایجاد می شود.
سرپرســت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی خراسان شمالی با اشاره به 
ظرفیت های غنی اســتان در حوزه گردشــگری و نقش مهم این صنعــت به عنوان یکی از 
محورهای اصلی توسعه استان گفت: امســال هم چنین ۲1 موافقت اصولی برای طرح های 

گردشگری در استان صادر شده است.
خراسان شمالی در حد فاصل استان های شمالی به مشهد مقدس واقع شده که پیش از شیوع 

ویروس کرونا سالانه ۲0 میلیون مسافر و زائر از این مسیر تردد می کردند.
 طبیعتی بکر و دســت نخورده این اســتان همیشه مورد توجه گردشگران و طبیعت دوستان 

است.
هفت هتل، یک متل، 11 مهمان پذیر، 38 خانه مســافر و 35 اقامتگاه بوم گردی در اســتان 
خراسان شمالی مســافران را پذیرش می کنند و در مجموع شمار تخت های اقامتی در این 

استان به هزار تخت می رسد.
اســتان 8۶3 هزار نفری خراسان شمالی بیش از 115 جاذبه گردشگری، ۲ منطقه نمونه ملی 

و ۲۲ منطقه نمونه گردشگری استانی دارد.

»اکسپو دوبی« میزبان میلیون ها بازدیدکننده
نمایشــگاه اکســپو ۲0۲0 که از حدود دو ماه 
پیش میزبان غرفه های کشــورهای مختلف 
جهــان در »دبی« بوده تاکنون آمار میلیون ها 

بازدید را به ثبت رسانده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
نشنال،  نمایشــگاه اکسپو ۲0۲0 دبی از زمان 
آغــاز فعالیت از یکم اکتبــر )۹ مهر(  تاکنون 
حــدود ۴.8 میلیون بازدید را به ثبت رســانده 

است.مســوولان برگزاری این نمایشــگاه اعام کردند آمار بازدید از اکسپو ۲0۲0 تا بیست 
و هشــتم نوامبر )۷ آذر( به ۴.۷۶۶.۴1۹ رســیده است. همچنین آمار بازدید مجازی از اکسپو 

۲0۲0 تاکنون ۲3.5 میلیون مورد گزارش شده است.
اکســپو ۲0۲0 همچنین میزبان مسابقات قهرمانی شطرنج جهان است که به گفته مسوولان 

برگزاری اکسپو دبی مورد استقبال بازیکنان و طرفدران این رقابت قرار گرفته است.
یکی از نکات قابل توجه این مسابقات جهانی حضور مگنوس کارلسن، قهرمان جهان از نروژ، 
برای دفاع از عنوان خود در برابر »یان نپومنیاچچی« از روســیه، در مرکز نمایشــگاهی دبی 
خواهد بود. این رقابت تا 13 دسامبر ادامه خواهد داشت و جایزه آن ۲.۲5 میلیون دلار است.
اکســپو دبی تا 31 مارس سال ۲0۲۲ یعنی به مدت شش ماه با حضور بیش از 1۹0 کشور از 
جمله ایران ادامه خواهد داشــت. ایران امسال با روایتی از شهرزاد قصه گو و با شعار »ایران؛ 

تمدن کهن و استوار تنوع اقوام و میزبان ملت ها« در اکسپو دبی حضور دارد.

کتابخانه های سیار، عازم روستاهای کشور
طی امضای تفاهم نامه همکاری میان شــورای 
فرهنگ و هنر روستا و عشــایر وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســامی و نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور، کتابخانه های سیار با هدف ترویج فرهنگ 

مطالعه به روستاها و مناطق محروم می روند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
ســتاد ارتباطات رســانه ای )فهمــا(، تفاهم نامه 
همکاری میان شــورای فرهنگ و هنر روســتا و 

عشایر وزارت فرهنگ و ارشاد اســامی و نهاد کتابخانه های عمومی کشور صبح روز دوشنبه 
8 آذر ماه به امضا رســید.در آیین امضای این تفاهم نامه حجت الاسام و المسلمین حبیب رضا 
ارزانی، دبیر شــورای فرهنگ و هنر روستا و عشایر وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی و علیرضا 
مختارپور، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور حضور داشتند و عاوه بر امضای تفاهم 
نامه مذکور نســبت به افزایش همکاری های مشــترک گفت وگو و تبادل نظر کردند.توســعه 
خدمات کتابخانه ای در مناطق روســتایی، عشایری و محروم با موضوع هدف دبیرخانه روستا 
و عشــایر، ترویج فرهنگ کتابخوانی با هدف توسعه عدالت فرهنگی در مناطق هدف، اجرای 
برنامه های فرهنگی آموزشی با محوریت کتابخانه های سیار در مناطق هدف در این تفاهم نامه 
از جمله اهداف امضای این تفاهم اســت.در نخســتین گام اجرایی این تفاهم نامه مقرر شد تا 
شــورای فرهنگ و هنر روستا و عشایر وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی هزینه تهیه دو دستگاه 
خودرو وانت، به منظور راه اندازی دو کتابخانه ســیار ویژه مناطق روستایی محروم در دو استان 
کرمان و سیســتان و بلوچستان را تقبل کرده و در مقابل نهاد کتابخانه های عمومی کشور نیز 
در حوزه آماده ســازی این دو کتابخانه سیار ورود کرده و مواردی نظیر قفسه بندی، تامین کتاب 
و همچنین کتابدار را عهده دار شود؛ ضمن اینکه کتابداران این دو خودرو به عنوان راننده سیار 
کتابخانه  نیز فعالیت می کنند.مدت زمان تفاهم نامه مذکور به مدت پنج ســال شمسی از تاریخ 
امضا اعام شــده و در صورت موفقیت طرح ها و رضایت طرفین قابل تمدید است، همچنین 

مناطق هدف در این تفاهم نامه  با پیشنهاد طرفین انتخاب خواهد شد.

کتیبه خط میخی در زمین کشاورزی کشف شد
فرمانده یگان حفاظــت وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی از کشف کتیبه خط 
میخی در زمین کشاورزی در شهرستان رامهرمز 
خوزســتان خبر داد.به  گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از میراث آریا سردارحسن مهری  
بیان کرد: برابر گــزارش فرمانده یگان حفاظت 
میراث فرهنگی اســتان خوزســتان و بر اساس 
عملیات کشــاورزی در زمین زراعی شخصی با 

هویت معلوم، یک کتیبه خط میخی کشف و به یگان حفاظت شهرستان رامهرمز اعام شد، 
با توجه به حساسیت خبر واصله، موضوع در دستور کار یگان حفاظت قرار گرفت.

فرمانده یگان حفاظت وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی افزود: این کتیبه به 
امین اموال به منظور انجام کار کارشناســی تحویل داده شد و در پی کارشناسی های فنی از 
سوی کارشناســان اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان، اصالت کتیبه  

تأیید و قدمت آن به دوره عیامی تخمین زده شد.

خبر

نگاهیبهفیلمهایمتقاضیحضوردرچهلمیندورهفیلمفجر؛
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اینکه ۹۴ فیلم  اشاره به 
متقاضــی حضــور در 
جشــنواره فجر ســال 
جاری بودند، اما پس از 
تطبیــق بــا آئین نامــه و 
فیلم  جشنواره ۷۴  مقررات 
هیات  نهایی  انتخــاب  به 
به  نگاهی  اســت،  رسیده 
تعــدادی از ایــن فیلم ها 
ادامه  نیز در  امروز  داشتیم. 
مطلــب روز قبل به دیگــر فیلم های متقاضی 

می پردازیم.
خائن کشی

داســتان آخرین فیلم مســعود کیمیایی درباره 
رفاقت و  مردمداری اســت و گذری به ماجرای 
ملی شدن صنعت نفت دارد و بازیگرانی همچون 
فرهاد آئیش، امیر آقایی، ســارا بهرامی، پانته آ 
بهرام، مهران مدیری، پولاد کیمیایی، اندیشــه 
فولادوند، حمید رضا آذرنگ، ســام درخشانی، 
الهام حمیدی، نرگس محمدی در این فیلم نقش 

آفرینی کرده اند.
فیلم، داســتان یکی از بزرگ ترین کاهبرداران 
تاریخ اســت. »مهدی بلیغ« معروف به »آرسن 
لوپن ایران« کســی بوده که کاخ دادگســتری 
تهران را به عنــوان هتل بــه دو تاجر خارجی 

فروخت. 
برادران لیلا

سعید روســتایی پیش از این، دو فیلم موفق و 
پر فُروشِ سینمایی »ابد و یک روز« و »متری 
شیش و نیم« را در کارنامه خود ثبت کرده است 
و اینبار با»برادران لیا« به عنوان سومین اثرش 
می خواهد یک بار دیگر توانمندی های خود در 

ساخت درام های اجتماعی را نشان دهد.
پیمان معادی، نوید محمدزاده، ترانه علیدوستی، 
پریناز ایزدیار و محمدعلی محمدی. در این فیلم 

به ایفای نقش می پردازند.
مست عشق

در »مست عشق« بازیگران سرشناسی از ایران 
و ترکیه بازی می کنند که به شهاب حسینی )در 
نقش شمس تبریزی(، پارسا پیروزفر )در نقش 

مولانا( و  هانده ارچل می توان اشاره کرد.
داستان فیلم با ماجرای گم شدن شمس شروع 
می شود. اســکندربیگ مامور پیدا کردن شمس 
شــده اســت. همزمان بلوایی در شــهر قونیه 
راه افتــاده و مخالفان و موافقان شــمس دوئل 
کرده اند، مولانا حال خوشــی ندارد و در حسرت 

دیدار دوباره شمس است.
احتمالا نام این فیلم »حســن فتحی« در زمره 
پرحاشــیه ترین فیلم های تاریخ سینمای ایران 
درج  شــود. فیلمی که به دلیل اختاف با طرف 
ترکیه ای، چندین بار متوقف شــد و حتی کار به 
فروش اثر به یکی از شبکه های ماهواره ای نیز 

کشید.
شب، داخلی، دیوار

نوید محمــدزاده، امیر آقایــی، علیرضا کمالی 
و ســعید داخ در این فیلم وحید جلیلوند حضور 
دارند و زندگی مرد نابینایی به نام علی را روایت 
می کنند که با ورود نابهنگام زنی متواری، آشفته 

می شود.
بدون قرار قبلی

یکی دیگر از فیلمســازانی که در دوران کرونا 
تصمیم به ســاخت فیلم جدیدی گرفت، بهروز 
شعیبی با فیلم »بدون قرار قبلی« است. شعیبی 
عنوان کرده که نوشتن فیلمنامه این کار، حدود 

15 سال به طول انجامیده است. 
فیلم داســتان بازگشــت  یک هنرمند به کشور 
پس از سال ها دوری را روایت می کند، همچنین 
درباره ارادت ایرانی ها به امام رضا)ع( است که با 
نگاهی به یکی از داستان های مصطفی مستور 

نوشته شده است.
مصطفــی زمانی، الهام کــردا و صابر ابر  گروه 

بازیگران فیلم را تشکیل می دهند.
دسته دختران

»دســته دختران« تصویری از مقاومت و ایثار 
زنان در روزهای پرتاطم ابتدای جنگ و ساخته 
منیر قیدی است. دومین ساخته »منیر قیدی« 
مانند اثر اولش )ویایی ها( یک فیلم زنانه است 
و نیکی کریمی، پانته آ پناهی ها، فرشته حسینی، 
هدی زین العابدین و مهدی حسینی نیا در آن به 

ایفای نقش پرداخته اند.
قطع فوری

فیلم، داســتان قصه ای در یک شــب کرونایی 
است که تهران میزبان زلزله می شود. در خاصه 
داستان این فیلم مریم بحرالعلومی آمده است: 

»در یک شــب کرونایی زمین لرزه ای تهران را 
می لرزاند.« فیلم »قطع فــوری« آخرین نقش 
فرینی علی انصاریان در قاب ســینما اســت و 
آهنگسازی این فیلم در روسیه انجام شده است.

در انتهای روز
فیلم جدید بابــک بهرام بیگی با بــازی هانیه 
توسلی، رضا بهبودی، شبنم مقدمی که پیش از 
این به »چهره به چهره« شناخته می شد به »در 

انتهای روز« تغییر نام داد.
این فیلم که دومین تجربه بهرام بیگی است در 

شهر کاشان فیلمبرداری شده است.
در خاصه داســتان فیلم آمده است: سرنوشت 
آدم ها مثل خیابان های شــهرگاه در چهار راهی 
به هم می رســند و از هم عبور می کنند، گاهی 
موازی هم پیش می روند. گاهی هم سرنوشــت 

مثل کوچه بن بستی است.
علفزار

علفزار به کارگردانی کاظم دانشــی با مضمونی 
اجتماعــی دارد و فیلم نامــه آن بــر اســاس 
داســتان های واقعی به نگارش درآمده اســت. 
بهرام رادان، پژمان جمشــیدی، سارا بهرامی و 
ستاره پســیانی در آن حضور دارند و شایان ذکر 
است که این فیلم، چهارمین اثر »بهرام رادان« 

در مقام تهیه کننده است.
دم غروب، زعفرانیه

یک ملودرام اجتماعی تکان دهنده درباره اعتیاد 
زنان است و نخســتین تجربه سینمایی محمد 

خراط زاده آستیم محسوب می گردد. 
نازنیــن کریمــی، مهدی زمین پرداز، شــروین 
وحدت، حمیدرضا هدایتی، صابر ناصری، نگین 
مهدی زاده و نسیم ادبی گروه بازیگران را تشکیل 

می دهند.
دختری با لباس ارغوانی

در خاصه داستان »دختری با لباس ارغوانی« 
خــداداد جالی آمده: اتوبوســی که به ســوی 
مقصدی نامعلوم در حال حرکت است و در بین 
راه مســافرانی را با خود همراه می کند. هر یک 
از مســافران در زمانی نامعلوم داستانی مشترک 
دارند و در حین ســفر با روایتی مواجه می شویم 
که گویا برای تمام شــخصیت ها آشناست...« 
محمدرضا فروتن، ســمانه نصری، میترا حجار، 
علیرضا استادی، فرهاد طوفان و مصطفی راغب 

گروه بازیگران این فیلم هستند.
شهرک

»شهرک« یک فیلم داستانی با محوریت کودک، 
فقر و اعتیاد اســت که ایده اصلی آن به تصویر 
کشیدن یک سیکل معیوب از یک زندگی است. 
ساعد سهیلی، مهتاب ثروتی، شاهرخ فروتنیان، 
کاظم ســیاحی و رویا جاویدنیا در این فیلم علی 

حضرتی حضور دارند.
هرمان

در این فیلم لیا حاتمی و مهرداد صدیقیان که 
برای نخستین بار با یکدیگر همکاری می کنند، 

ایفاگر نقش های اصلی فیلم هستند.
باید اشاره کنیم که اولین ساخته علی بهراد، در 
شرایط سختی جلوی دوربین رفت و با توجه به 
وضعیت کرونایی تهران و خاموشی های گسترده 
پایتخت، تصویربرداری سکانس های خیابانی با 

مشکات بسیاری همراه بود.
لیپاز

فیلم نخســتین اثر حســین ریگی است که 
به عنوان نخســتین فیلم اســتان سیستان و 
بلوچســتان توســط یک کارگردان بومی با 
بازیگرانــی همچون مهران احمــدی، بهناز 
جعفری و هومن بر ق نورد. ساخته می شود،. این 
فیلم یک ملودرام اجتماعی با رگه هایی عاشقانه 
بوده و خط اصلی فیلم درباره پنج نوجوان است 

که در یک موقعیت خاص قرار می گیرند.
این فیلم موفق به دریافــت ۲ پروانه زرین و ۲ 
دیپلم افتخار از سوی هیات داوران سی وچهارمین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 

شد.
خط نجات

فیلم یک تریلر سیاســی، عاشقانه ساخته وحید 
موسائیان است که داســتان آن در تهران دهه 
پنجاه و در اوج جنگ ســرد میان شرق و غرب 
رخ می دهد  و فیلمنامه آن به طور مشترک توسط 
وحید موسائیان و مهدی سجاده چی به نگارش 
درآمده اســت. از بازیگران این فیلم می توان به 
امیر آقایی، پگاه آهنگرانی، مصطفی زمانی اشاره 

کرد.
روشنایی

»روشــنایی« کامشاد کوشــان که در ایران و 
آمریکا ساخته شــده، نگاهی متفاوت به زندگی 
شهری و مشکات آن داشته و علی نصیریان، 

حســین پاکدل، بهاره رهنما، میکائیل کوشان، 
حمیدرضا اکبــری و مجید نریمان در آن ایفای 

نقش می کنند. 
سه جلد

فیلم ساخته مهدی اسماعیلی با بازی بازیگرانی 
همچون باران کوثری، آتیا پســیانی، شاهرخ 
فروتنیان، رویا جاویدنیا، یســنا میرطهماســب، 
ســولماز غنی، سارا توکلی، آیناز کرمانی و الهام 
شعبانی است و داستان مینو را روایت میکند که 
ناخواســته با خود رازی را حمل می کند که تمام 

زندگی اش را دچار ترس و تردید کرده است.
پیر پسر

»پیرپســر« دومین فیلم اکتای براهنی در مقام 
کارگردان اســت و بازیگرانی چون حامد بهداد، 
لیا حاتمی و حســن پورشیرازی تاکنون جلوی 

دوربین این فیلم سینمایی قرار گرفته اند.
در خاصه داستان فیلم سینمایی »پیرپسر« آمده 
اســت: به قول اون خدابیامرز؛ مردی که قانون 
نداشته باشه همیشه پسره، اگه پیر هم بشه، پیر 

پسره…
نگهبان شب

فیلم سینمایی »نگهبان شب« به قلم مشترک 
»ســیدرضا میرکریمی« و »محمــد داوودی«، 
تهیه کنندگی و کارگردانی »سیدرضا میرکریمی« 
اســت و گفته شــده این فیلم در ادامه »قصر 
شــیرین«، از غلظت داســتان گویی بیشــتری 

برخوردار است.
محســن کیایی، لاله مرزبان، ویشکا آسایش و 

کیومرث پوراحمد گروه بازیگران فیلم هستند.
بام بالا 

داستان فیلم درباره دو کودک است که به دلیل 
اختاف میان والدین دچار نگرانی می شــوند و 
درصدد هستند تا پدربزرگ را برای حل مشکل 
به خانه بیاورند که در این میان عروســکی پیدا 

می شود که باعث پیدا شدن پدربزرگ می شود.
فیلــم »بام بالا« بــا نام قبلی نه ســالگی، به 
کارگردانی و نویســندگی جمال سید حاتمی و 
تهیه کنندگی بهروز مفید محصول سال 13۹۹ 
است. شــایان ذکر است این فیلم با بازی حمید 
لولایی، حسین ســلیمانی، امیر غفارمنش، مونا 
غمخوار و نیوشــا علیپور در جشــنواره کودک 
اصفهان امســال نمایش داده شد و توانست با 
کســب چهار جایزه ازجمله جایــزه ویژه هیات 
داوران، پرافتخارترین اثر این رویداد لقب بگیرد.

رقص دلفین ها
»رقص دلفین ها« فیلمــی اجتماعی و جاده ای 
ساخته علیرضا امینی محسوب می شود و درطول 
مسیر جاده های واصل تهران به شهرهای جنوب 
کشور روایت می شــود. بهاره افشاری، شکیب 
شجره و نسیم ادبی در آن حضور دارند و فیلمنامه 
این پــروژه را نیز خود امینی به نگارش درآورده 

است.
لاکپشت و حلزون

فیلم ساخته رضا حماسی با بازی علی مصفا، لیا 
زارعی، سام نوری و مهران نائل به عرصه نمایش 
رســیده است. در خاصه داستان »لاک پشت و 
حلزون« آمده اســت: پدرام ده ساله با مادرش 
افســانه زندگی می کند و مشکات زیادی با او 
دارد. افســانه قصد ازدواج دارد ولی با مخالفت 
پدرام روبه روســت و دلیل مشــکات پدرام را 
همین مســئله می داند. پدرام با جوان عجیب و 
غریبی آشنا می شود و یک رابطه دوستی پنهانی 

بین آنها شکل می گیرد...
نمور

 در خاصه داستان این فیلم داود بیدل آمده است: 
»تالاب رو از زندگی من نقاشی کردند، لجن زار 
و نمور.«  محمدرضا علیمردانی، سمیرا حسن پور، 
نسیم ادبی، پریسا شاهولیان، محمدرضا عباسی، 
ســید بنیامین شــهیدزاده و بهاره کیان افشار 

بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
بی مادر

نخستین ساخته سیدمرتضی فاطمی این روزها 
مراحل فنی را پشــت ســر می گذرانــد و فیلم 
روایت گر داستان متفاوتی در ژانر اجتماعی است 
و امیــر آقایی، میترا حجار، پژمان جمشــیدی، 
پردیس پورعابدینی، علی اوجی و سارا محمدی 

در آن حضور دارند.
در داســتان »بیمادر« آمده است: انسان چیزی 

به دست نمی آورد، مگر چیزهایی از دست بدهد.
رویای ساحل

 فیلم آرش سجادی حسینی داستان یک مجتمع 
تفریحی در شمال کشــور است و ماجرای یک 
پســر 1۴ ســاله را روایت می کند که مجبور به 
نگهداری از ایــن مجتمع اســت. از بازیگزان 
تین اثر نیز میتوان به لادن مســتوفی، ابراهیم 

کوخایــی، ماهان نصیری، امید فضلعلی و مبین 
رستگار اشاره کرد.

شب دارکوب
فیلم بلند داستانی »شب دارکوب« با نام پیشین 
»ظهرِ نیمه شب« با بازی مهدی حجوانی و به 

کارگردانی ناصر قهرمانی است
این فیلم که به گمگشتگی انسان امروز و دوری 
از آموزه هــای دینی اشــاره دارد و در خاصه 
داستان آن آمده :» »تهران شهری بزرگ است 

که خورشید در شب های آن نمی خوابد.«
زاپاتا

»زاپاتا« به کارگردانی دانش اقباشــاوی درباره 
یک دخترعمو و پســرعموی آبادانی اســت که 
می خواهنــد فیلم بســازند، اما یکــی از آنها از 
دندان درد شــدیدی رنج می بــرد و همین درد، 

ماجراهایی را به وجود می آورد.
بیرو

فیلم سینمایی »بیرو« به نویسندگی و کارگردانی 
مرتضی علی عباس میرزایی، درباره زندگی توأم 
با مشــکات دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران 
»علیرضا بیرانوند« است. فیلم با بازی سیاوش 
چراغی پور تاش دارد تا امید را در بین نوجوانان 
زنــده کند و نمونه ای را بــرای آن ها به تصویر 

بکشد.
گنجشک

»گنجشک« نخستین تجربه کارگردانی سهیل 
کریمی در تولید فیلم بلند محســوب می شود 
و عبــاس غزالی، شــیدا خلیق، نهال دشــتی، 
سهیل ساعی، ساناز آقایی، آرش عزیزی و نگار 
منوچهری در آن بــه ایفای نقش میپردازند. در 
خاصه داستان فیلم آمده است: مدتی ست که 
یک زوج جوان جدا از یکدیگر زندگی می کنند، 

اما هیچکس از این ماجرا اطاع ندارد.
سگ زرد

دلاور دوســتانیان کارگــردان فیلم ســینمایی 
سگ زرد که از مستندسازان حیات وحش بوده، 
درباره داســتان جدیدترین اثر خود گفت: همه 
مستندهایی که پیش از این ساختم خط داستانی 
داشــتند ولی »ســگ زرد« یک قصــه واقعی 
دارد که ســعی کرده ام در قالب داســتان به آن 
بپردازم. داســتان این فیلم 1۶ سال پیش اتفاق 
افتاده و درباره مردی میانسال است که به دلیل 
آسیب هایی که در کودکی به او وارد شده، دست 

به جنایت هایی می زند.
مصطفــی عرفانی، نرگس صفدریان، موســی 
شــیردل و جال عیوضی از بازیگران این فیلم 

هستند.
شادروان

»شادروان« دومین فیلم بلند حسین نمازی پس 
از فیلم سینمایی »آپاندیس« است که موفق به 
دریافت جوایزی از جمله جایزه بهترین فیلمنامه 
جشــنواره مونترال کانادا و جایــزه ویژه هیأت 

داوران جشنواره آسیاپاسیفیک شده بود.
سینا مهراد، گاره عباسی، نازنین بیاتی، بهرنگ 
علــوی، رویا تیموریان، رضــا رویگری و بهرام 

ابراهیمی در این ملودرام اجتماعی حضور دارند.
تا فردا

»تافــردا« ســاخته علی عســگری، محصول 
مشــترک ایران و فرانسه به تهیه کنندگی نیکی 
کریمی و یک تهیه کننده فرانسوی است. در این 
فیلم بازیگرانی همچون صدف عسگری، بابک 
کریمی، غزل شجاعی، امیررضا رنجبران، نویان 
آبدریده، نهال دشتی و میاد معیری حضور دارند.

مهمانی از کارائیب
مهمانــی از کارائیب اولیــن تجربه بهزاد 
فراهانــی در مقــام کارگردانی اســت که 
قصه ای عاشقانه را روایت می کند. فراهانی 
فیلمنامه این اثر را بر اساس رمان »مهمانی 
از کارائیب – شــبی با کاســترو« به قلم 

خودش نوشته است. 
رضا بابــک، بیوک میرزایی، شــقایق فراهانی، 
کامران تفتی، رامین ناصرنصیر، مهناز غمخوار 
و آذرخــش فراهانی در این فیلم به ایفای نقش 

پرداخته اند.
در داســتان فیلم آمده است»خیاطی کارکشته 
عاشــق بانویی شــده که همســرش را اعدام 
کرده اند. خیاط به دلیل دلبســتگی به رفاقت با 
دوستش، شجاعت بیان این عاشقانگی را ندارد 
و بانــو نیز به دلیل وفاداری به شــوی رفته اش 
دهان می بندد و دل را لجام می زند. این عشــق 
پنهان داستان ناتمام بســیاری از مردان و زنان 
شرقی است؛ عشق هایی که سرانجامش را باید 

در فلسفه شرق جست.«
زندگی و زندگی

فیلم داســتان غیبت چند دانش آموز یک روستا 

در کاس آنایــن را روایت میکند که معلم آن 
مدرسه پیگیر علت غیبت آنها می شود.

»زندگی و زندگی« به کارگردانی علی قوی تن 
و با بازی هدا مقدم منش، مهربان درویش زاده و 

امیرعلی رحیمی است.
پریسان

»پریســان« نخستین ساخته کامبیز بابایی و به 
نویسندگی مشــترک کارگردان به همراه علی 
مقدم اســت و به تــاش و فداکاری های کادر 
درمان و قاچاق دارو توســط مافیای این صنعت 
که در روزهای شــیوع ویــروس کرونا به یکی 
از معضات روز جامعه تبدیل شــده، می پردازد.

در این فیلم بازیگراین همچون فرهاد قائمیان، 
شــقایق فراهانی، لیندا کیانی، نادیا شــادمان، 
سیاوش طهمورث و ثریا قاسمی به ایفای نقش 

می پردازند.
الناز

»الناز« بــه تهیه کنندگــی و کارگردانی مریم 
دوســتی یک اثر اپیزودیک اســت که در قالب 
۶ قصه کوتاه و پیوسته ســاخته شده است. در 
خاصه داستان اپیزود ســوم فیلم »الناز« آمده 
اســت: »همه زن های این شهرهزاران کودک 
متولد نشده دارند که اسمی برایشان نمی گذارند، 
همــه زن های این شــهر مادر نیســتند، آن ها 
گاهی در رویای کودکان به دنیا نیامده شان، پیر 

می شوند«
حدیثه تهرانی، بهروز پناهنده، غزل ذوالفقاری، 
فرزین حاجیلو، حمیــده ایرانچی، بابک برزویه، 
محمــد نیکبخت و با حضــور افتخاری مهرداد 

خوشبخت از بازیگران »الناز« هستند.
حبس مجرد

»حبس مجرد« عنوان اولین فیلم بلند سینمایی 
محمدحسام حدادیان است که فیلمبرداری آن با 
حضور بازیگرانی چون مهدی کوشکی، مهرداد 
ضیایی، ســیاوش چراغی پور و ثریا قاسمی. در 

جنوب شهر تهران انجام شد. 
در خاصه داستان این فیلم سینمایی آمده است: 
وحید برای فــرار از پرداخت مهریه و فعالیت در 
یکی از سایت های شرط بندی تصمیم به فرار و 
خروج غیر قانونی از کشور دارد که در این مسیر 

با مشکاتی روبرو می شود.
پاکول

»پاکول« دومین فیلم سینمایی نوید اسماعیلی 
است که به صورت مشترک با کشور افغانستان 
ســاخته می شــود و احمد مهران فر، نادر فاح، 
علیرضا استادی و علیرضا مهران در آن به ایفای 
نقش پرداخته اند. در خاصه داســتان این فیلم 
آمده است: امیر تمام دیدگاهش نسبت به چرخه 
زندگی روزمره اش تغییر کرده، اما روزی از تاقی 
دو سرنوشــت، طبیعت به او نشان می دهد که 
می تواند بیشتر از آنچه که فکر می کند خودش 

را ثابت کند.
پسر مریم 

فیلم به کارگردانی علی جعفرآباد  است و مهدی 
فرجــی، مدیر کهنه کار تلویزیون در نخســتین 
تجربه خود در ســینما، تهیه کنندگی این فیلم 
را برعهــده دارد.  این فیلم با حمایت موسســه 

رسانه ای اوج ساخته می شود.
احمد به تنهایی

این فیلم ســاخته حســین مهکام میباشــو و 
چهارمین تجربه او در ساخت فیلم است. سهیل 
مســتجابیان، محمــود کاری، بابک کریمی، 
شــاهرخ فروتنیان و ســروش صحــت گروه 

بازیگران راتشکیل می دهند. 
پسردلفینی

این انیمیشــن به کارگردانی محمد خیراندیش 
از محصولات اوج اســت که ســال گذشــته 
نیــز می توانســت در جشــنواره حاضر باشــد 
امــا چون در جشــنواره ســال گذشــته جایی 
برای انیمیشــن لحاظ نشــده بود، نتوانســت 
 شــرکت کند و درنتیجه به جشــنواره این دوره

 رسید.
داستان درباره سقوط یک هواپیما در دریا و نجات 
یک نوزاد توسط یک بچه دلفین و مادرش است.

اشغال 
این فیلم به تازگی و با کارگردانی حامد رجبی و با 
تهیه کنندگی سمیرا برادری پروانه ساخت گرفته 
اســت و می تواند با تدوین همزمان، خود را به 

جشنواره برساند.
توتو

توتو به کارگردانی محمدابراهیم عزیزی نخستین 
پروژه ای بود که پروانه ساخت خود را دو هفته پیش 
توسط شورای پروانه ساخت جدید دولت سیزدهم 
 دریافت کرد.  تهیه کننده این فیلم مصطفی کیای

ی است.
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گردشگری خراسان رضوی نقطه آغاز 
تعاملات ایران و اتریش

ســفیر اتریش در ایران گفت: خراســان رضوی اولین اســتانی اســت که به آن سفر کرده ام و 
گردشگری قطعا نقطه آغاز تعامات همکاری ایران و اتریش خواهد بود.

ولف دیتریش هایم در حاشیه بازدید از آرامگاه حکیم ابوالقاسم فردوسی با اشاره به دیدار با مدیرکل 
میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی اظهار کرد: این فرصت را داشتم با 
مسئولان و دست اندرکاران اصلی حوزه گردشگری استان خراسان رضوی جلسه مبسوط و کاملی 

داشته باشم.
وی ادامه داد: اتریش در حوزه توسعه گردشگری و آموزش گردشگری تجربه های راهبردی دارد 
که دوست داریم در صورت تمایل دوستان و شرکای ایرانی این دستاورد و تجارب را به اشتراک 

بگذاریم.
ســفیر اتریش در ایران خاطرنشان کرد: در جلسه برگزار شده پیرامون طرحی مشترک صحبت 
شــد که اوایل سال آینده مراسمی برای این طرح مشترک برگزار خواهد شد. همچنین در قالب 
همکاری های مشــترک ابعاد تاریخی و فرهنگی شــکل خواهد گرفت و در کنار آن حوزه های 

اقتصادی نیز پوشش داده خواهد شد.
ولف دیتریش هایم تصریح کرد: با ظرفیت ها و تجاربی که اتریش دارد امیدواریم همکاری هایی 

را آغاز کنیم.
وی با اشــاره به روایت بخش هایی از شــاهنامه که توسط اســتاد نقالی صادق زاده اجرا شد نیز 
اظهار کرد: انرژی، قدرت و نیرویی که در این اثر ادبی بزرگ است به بهترین شکل، به نمایش 

گذاشته شد.

طی حکمی از سوی شهردار مشهد؛

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری مشهد منصوب شد

طی حکمی از سوی شهردار مشهد 
حسین مختاری به عنوان مدیرعامل 
پارک ها و فضای ســبز  ســازمان 

شهرداری مشهد منصوب شد.
به گــزارش پایگاه اطاع رســانی 
شهرداری مشهد، در متن این حکم 
آمده است؛ نظر به مراتب تخصص و 
تعهد جنابعالی، به موجب این حکم 
به عنوان مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای ســبز شــهرداری مشهد 
منصوب می گردید، امید است که با 

توکل به خداوند متعال، ســرلوحه قرار دادن منویات مقام معظم رهبری، قانون و با اجرای دقیق 
سیاســت ها و برنامه های اباغی دوره ششم مدیریت شهری در خدمت به زائرین، مجاورین و 

خادمین بارگاه منور رضوی موفق و موید باشید.

جایگزینی من کارت با پرداخت موبایلی در 
آینده نزدیک

مدیرعامل سازمان فاوای شهرداری 
مشــهد گفت: در راســتای توسعه 
ســرویس های شهر هوشمند،»من 
کارت« جمــع آوری و کیــف پول 
الکترونیک موبایلــی جایگزین آن 

می شود.
 محمدجواد رجائیان با اشاره به اینکه 
شهرمشهد یکی از شهرهای پیشرو 
در اجرای سیستم پرداخت از طریق 
کارت شهروندی یا همان من کارت 
است، افزود: حدود 10سال است که 
من کارت جایگزین بلیت کاغذی در 
استفاده از اتوبوس و مترو شده است.

وی اضافه کرد: طبق آمار از ابتدا تاکنون حدود 5میلیون و ۲00 عدد من کارت صادر و در اختیار 
شهروندان قرارگرفته است که از این تعداد یک میلیون و 500هزار من کارت فعال است.

مدیرعامل ســازمان فاوای شهرداری مشــهد با بیان اینکه قیمت تمام شده هر من کارت برای 
شــهرداری مشهد حدود ۲۷ هزارتومان تمام می شــود اظهارکرد: اما برای کمک به مردم من 
کارت، به قیمت 15 هزارتومان در اختیار آنها قرارداده می شــود و مابقی به صورت یارانه توسط 

شهرداری پرداخت می شود.
رجائیان تصریح کرد: روش های مختلفی برای شارژمن کارت ایجاد شده است که سنتی ترین 
آن شــارژ از طریق باجه های من کارت است، درکنار این باجه های دستگاه شارژ هوشمند من 
کارت در نقاط مختلف شهر به ویژه پایانه های اتوبوس و ایستگاه های قطار شهری برای استفاده 

زائران و مجاوران نصب شده است.
وی ادامه داد: این درحالی اســت که بیش از ۷۴0 فروشــگاه نیز درنقاط مختلف شهر مجهز به 
دســتگاه شارژ من کارت هستند . مدیرعامل سازمان فاوای شهرداری مشهد افزود: همچنین در 
کنار من کارت، قابلیت شــارژ من کارت ازطریق گوشی تلفن همراه برای تلفن هایی که قابلیت 
ان اف سی دارند نیز مهیا و در اختیار مردم قرارگرفته است که با این روش نیاز به مراجعه افراد 

برای شارژ من کارت نیست .
وی تصریح کرد: برهمین اساس اکنون امکان پرداخت کرایه مترو، تاکسی و خطوط اتوبوس بی 

آر تی از طریق نصب اپلیکیشن هایی مانند شهرمن برگوشی های تلفن همراه مهیا شده است.
مدیرعامل سازمان فاوای شهرداری مشــهد افزود: همچنین در آینده ای نزدیک این امکان در 
تمامی اتوبوس ها فراهم خواهد شد تا استفاده کنندگان از ناوگان اتوبوسرانی نیز کرایه اتوبوس 

را از طریق موبایل پرداخت کنند.
رجائیان در ادامه گفت: در مجموع پرداخت موبایلی مزایای زیادی برای استفاده کنندگان از جمله 

حذف هزینه خرید من کارت و شارژ راحت خواهد داشت.
وی ادامه داد: در کنار این مزایا،پرداخت از طریق تلفن همراه باعث صرفه جویی در هزینه های 
نگهداری سیســتم پرداخت من کارت ، تولید من کارت و... که ازجیب مردم پرداخت می شــود 

خواهد شد.
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معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد گفت: بحث رسیدگی به آلودگی صوتی ناشی 
از ساخت و ساز موضوعی نیست که صرفا مرتبط با شهرداری باشد بلکه همه دستگاه های 
ذیربط از جمله سازمان نظام مهندسی باید به صورت آگاهی بخشی به مالکان ساختمان ها 
از این امر جلوگیری کنند. به گزارش صبح امروز، محمدرضا حسین نژاد افزود: برای آلودگی 
صوتی ناشی از ساخت و ساز اختاف نظر بسیار است، در زمان اخذ رتبه پایه برای مهندسان 
کاس های ایمنی و بهداشت کار برگزار شده و در این کاس ها تمامی مواردی که به محیط 
زیست، سامت و امنیت صدمه وارد می کند برای آن ها بازگو می شود.معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری مشهد بیان کرد: بحث رسیدگی به آلودگی صوتی ناشی از ساخت و ساز 
موضوعی نیست که صرفا مرتبط با شهرداری باشد بلکه همه دستگاه های ذی ربط از جمله 

سازمان نظام مهندسی باید به صورت آگاهی بخشی به مالکین ساختمان ها از این امر جلوگیری کنند.

طی حکمی از سوی شهردار مشهد سعید حسینقلی زاده مقدم به عنوان شهردار منطقه 
۹ منصوب شد.

در متن این حکم آمده اســت؛ نظر به مراتب تخصص و تعهد جنابعالی، به موجب این 
حکم به عنوان شهردار منطقه ۹ منصوب می گردید، امید است که با توکل به خداوند 
متعال، سرلوحه قرار دادن منویات مقام معظم رهبری، قانون و با اجرای دقیق سیاست 
ها و برنامه های اباغی دوره ششم مدیریت شهری در خدمت به زائرین، مجاورین و 

خادمین بارگاه منور رضوی موفق و موید باشید.
حسینقلی زاده مقدم پیش از این مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی مشهد، شهردار منطقه 
10 مشهد، مدیر طرح بافت فرسوده آبکوه و مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشهد 

برعهده داشته است.

معاونشهردارتوپآلودگیصوتیرابهزمیننظاممهندسیانداخت شهردارمنطقه9منصوبشد

معاونگردشگریاستاندرگفتوگوباصبحامروزاعلامکرد:

کشورهایهمسایه؛بازارهدفگردشگریخراسانرضوی
نســخه ای که متولیان گردشگری اســتان برای رونق این 

صنعت پیچیده اند: 
کشورهای همسایه؛ رمز خروج گردشگری از کما

گردشــگری خراسان رضوی نیز با پاندمی کرونا تحت تاثیر 
کاهش سفرها قرار گرفت و اگر چه رو به جلو حرکت می کرد 
اما کرونا این صنعت را به کما برد، اکنون متولیان گردشگری 
اســتان بر بازارهای هدف گردشــگری کشورهای همسایه 

تمرکز کرده اند تا این صنعت از کما خارج شود.
اولویت مسافران در پسا کرونا

کمتر از ۲500 نفر از 5۲ کشــور و منطقه در نظرســنجی 
گردشــگران ســامت ۲0۲1 انجمن گردشگری سامت 
)WTA( شــرکت کردند تا با توجه به برنامه ریزی سفرهای 
پساکرونا به صنعت مهمان نوازی، موسسه های گردشگری و 
آژانس ها یا مشاوران مسافرتی کمک کنند که درک بهتری از 
اولویت های گردشگران سامت )گردشگرانی که به سامتی 

خود اهمیت می دهند( داشته باشند.
آخرین نظرسنجی از WTA مشخص می کند در برنامه ریزی 
سفرهای ســامتی برای کاربران )طی دو سال آینده(، چه 
منابع، امکانات، فعالیت ها و پیشــنهاداتی مهم هستند و چه 
چیزی اصا مهم نیســت و چه چیزی ممکن است بر آنان 
تاثیر بگذارد.نظرسنجی آناین سه ماهه )آوریل، مه و ژوئن 
WTA  )۲0۲1 که با همکاری دکتر دنی کســلر، استادیار 
دانشگاه Dongseo و کالج بین المللی در بوسان کره جنوبی 

انجام شد پیشنهادهای برتر و مهم را ارائه کرده است.
محیط هتل مطمئن و تمیز تایید شــده در بین نســل های 
مختلف رتبه اول را کســب کرد و  مواردی مانند دسترسی 
به متخصصان ســامت روان، ردیاب های تناســب اندام و 
برنامه هایی برای کنترل ضربان قلب، دسترسی به متخصص 
تغذیه، دسترسی به پزشــکان برای مشاوره های انفرادی یا 
آزمایش های پزشــکی که می تواند مستعد ابتا به مسائل 
پزشکی آینده را پیش بینی کند و دسترسی به سایر پزشکان 
ســامت اهمیت نداشــتند.این رتبه بندی با یک پرســش 
قابل بحث دنبال شد؛ »زمان شروع دوباره سفرها به چه نکاتی 

اهمیت می دهید؟«.
ســه مورد ایمنی از نظر فیزیکی، قــرار گرفتن در معرض 

بیماری کووید- 1۹ و دسترســی به فضاهای آرام، ساکت، 
طبیعت و فضای باز مهمترین موضوعات عنوان شده بودند.

در این نظرسنجی همچنین از پاسخ دهندگان خواسته شد تا 
در مورد رزرو ســفرهای سامتی در دو سال آینده و مواردی 
که اهمیت بیشــتری دارد، رتبه بندی ارائه کنند که شــامل 

قیمت، انعطاف پذیری، اعتماد و مدیریت مقصد بود.
آن دیمون، رئیس و مدیر عامل انجمن گردشگری سامتی 
گفــت: این یافته ها برای ارائه بینشــی درباره بهبود صنعت 

گردشگری و اولویت سامتی اهمیت دارد.
نتایج بررســی های نظرسنجی های گذشــته نشان می دهد 
که اهمیت طبیعت به عنــوان موضوع مهم و اولویت اصلی 
برای گردشگران سامت بوده است اما اکنون شاهد افزایش 
چشــمگیر تقاضا برای خود مراقبتی هســتیم زیرا افراد به 

سامتی خود نسبت به گذشته اهمیت بیشتری می دهند.
کشورهای همسایه در اولویت

معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی خراسان رضوی گفت: برنامه ریزی برای افزایش 
ورود گردشگر به این استان از کشورهای همسایه در اولویت 
برنامه های این اداره کل قرار دارد.یوسف بیدخوری روزگذشته 
با بیان این مطلب افزود: در این راســتا توســعه گردشگری 
در دوران پس از کرونا و تقویت روابط با کشــورهای عراق، 
عمان، افغانستان، هندوستان و پاکستان جزو اولویتهای حوزه 
گردشگری زیارت و گردشــگری سامت خراسان رضوی 
اســت.وی ادامه داد: در این میان کشور عراق و گردشگران 
آن از اول آبان ماه و اجرای طرح لغو روادید مختص سفرهای 
هوایی استقبال خوبی نشان داده اند و طی نیمه نخست این 

ماه 1۲ هزارو 1۲۶ نفر آنان وارد مشهد شدند.
 پرواز مستقیم از کشورهای همسایه

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی با بیان اینکه روزانه 13 پرواز مســتقیم از 
کشورهای دیگر به مشهد انجام می شود که بیشترین تعداد 
آن با پنج پرواز از شهرهای نجف، بغداد و بصره کشور عراق 
است گفت: سایر پروازهای مستقیم از شهرهای تاشکند در 
ازبکستان، استانبول ترکیه، بیشکک قرقیزستان، کابل، هرات 
و مزار شریف در افغانســتان، دوحه در قطر، دبی در امارات 

متحده عربی و کویت انجام می شود.
وی افزود: با توجه به ضرورت تقویت صنعت گردشــگری و 
رونق آن در دوران پساکرونا لازم است اقدامات اعتمادبخش 
و برنامه ریزی برای افزایش ورود گردشــگران به مشــهد و 

استان خراسان رضوی انجام شود.
بیدخوری با بیان اینکه آمار گیری دقیق از ورود گردشگران 
خارجی به مشــهد با توجه به عدم برخی پروازهای مستقیم 
به مشهد اندکی سخت و زمان بر است، ادامه داد: با متمرکز 
شــدن فعالیت  ورود و خروج گردشگران خارجی و ثبت آن 
در بستر سامانه جامع نظارت، آمار و اطاعات وزارت میراث  
فرهنگی و گردشــگری )جانا( میتوان به راحتی کم و کیف 

تردد گردشگران خارجی را به استان رصد و تحلیل نمود.
توسعه صنعت و تبادلات گردشگری محور گفت وگوی 

رئیس جمهور ایران و پاکستان
به نظر می رســد استراتژی جذب گردشــگر از کشورهای 
همسایه در سطوح کان کشور نه تنها سیاست گذاری شده 
بلکه وارد مرحله اجرا شــده است، سفیر پاکستان در ایران با 
اشاره به دیدار رئیس جمهوری ایران و پاکستان در عشق آباد 
گفت: گســترش صنعت گردشــگری و توســعه تبادلات 
گردشــگری یکی از محورهای گفت وگوی رئیس جمهور 

ایران و پاکستان در دیدار عشق آباد بوده است.
رحیم حیات قریشی روز گذشته در حاشیه بازدید از مجموعه 
تاریخی فرهنگی آرامگاه فردوسی با بیان این مطلب اظهار 
کرد: باعث افتخار اســت که این فرصت فراهم شــد تا به 
آرامگاه فردوســی آمده و به فردوسی به عنوان بزرگ ترین 
شاعر ایرانی که بســیار به احیای زبان فارسی کمک کرده، 
ادای احترام کنم.ســفیر پاکســتان در ایران با بیان این که 
ایران یکی از بزرگ ترین و زیبا ترین کشورهای دنیاست که 
دیدنی های زیادی دارد، افزود: فرهنگ، سنت ها، آداب و غذا 

جزء جاذبه های دیدنی این کشور است.
مشهد دیدنی های زیادی برای گردشگران خارجی 

دارد
حیات قریشی با بیان این که شهر مشهد دیدنی های زیادی 
برای گردشــگران خارجی دارد، تصریح کرد: مشهد دومین 
شــهر بزرگ و یکی از زیباترین شــهرهای ایران است که 

تاکنون چندین نوبت به این شهر سفر کرده ام و به عقیده من 
پس از حرم مطهر امام رضا)ع(، آرامگاه فردوسی مهم ترین 

جاذبه گردشگری شهرمشهد است.
وی یادآور شد: شهرهای دیگر استان خراسان رضوی که در 
نزدیکی مشــهد قرار دارند نیز زیبا و دیدنی هستند، در شهر 
نیشابور آرامگاه فریدالدین عطار نیشابوری، حکیم عمر خیام 
نیشــابوری وجود دارد. عاوه بر این جاذبه های گردشگری 
زیادی در شــهرهای اطراف وجود دارد که افراد هنگاه سفر 

می توانند از این فرصت استفاده کنند.
سفیر پاکستان در ایران با بیان این که کشور ایران و پاکستان 
همسایه، دوست و برادر هستند، گفت: هرساله یک میلیون 
گردشگر از پاکستان وارد ایران می شوند که عمده این افراد 

برای زیارت حرم امام رضا)ع( به مشهد می آیند.
فرصت گسترش روابط به ویژه در حوزه گردشگری

حیات قریشی اضافه کرد: فرصت های زیادی برای گسترش 
روابط به ویژه در حوزه گردشــگری بین مشهد و شهرهای 
مختلف پاکســتان وجود دارد که از جملــه آن  می توان به 
روابط شــهر لاهور و مشهد اشاره کرد.ســفیر پاکستان در 
ایران با اشاره به دیدار هفته گذشته روسای جمهوری ایران 
و پاکستان در عشــق آباد اظهار کرد: در دیدار این دو رئیس 
جمهــوری، یکی از محورهای گفت وگو گســترش صنعت 
گردشــگری و توسعه تبادلات گردشــگری بین دو کشور 
بوده است.حیات قریشی خاطرنشــان کرد: یکی از مقاصد 
گردشــگری پاکستانی ها شــهرهای مختلف ایران از جمله 
مشهد، اصفهان، شیراز، تهران کرمان و ... دیدنی است، ایران 
جاذبه های گردشگری زیادی دارد که اگر فرد گردشگر یک 
ماه هم در ایران بماند، برای دیدن جاذبه های زیبای ایران با 

کمبود زمان مواجه می شود.
توصیه به گردشگران پاکستانی

 وی تصریح کرد: به عنوان سفیر پاکستان در ایران به تمام 
گردشگران پاکستانی توصیه می کنم که برای سفر به ایران و 

دیدن جاذبه های گردشگری ایران برنامه ریزی کنند.
سفیر پاکستان در ایران همزمان با بازدید از مجموعه آرامگاه 
فردوسی مشهد برگزاری هفته های فرهنگی و نمایشگاه های 

مشترک در ایران و پاکستان نوید داد.

رئیس کمیسیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر 
شورای اسامی شهر مشهدمقدس گفت: برای 
افزایش امنیت معابر و پارک ها از طریق طراحی 
صحیــح و اختصاص برخــی کاربری ها مانند 

احداث فروشگاه، اقدام خواهیم کرد.
ســید ابراهیم علیزاده دربــاره بحث ایمنی در 
شــهرها به ویژه شــهرهای بزرگ اظهار کرد: 
مبحث آموزش از باب شناخت و توجه به مسائل 
ایمنی به ویژه در رابطه با پدافند غیر عامل در 
فضای کان شهری از موضوعات بسیار مهم 

شهر به حساب می آید.
وی با اشاره به اجرای طرح »هم سایگی ایمن« توسط سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد ادامه داد: 
این طرح که باهمکاری سازمان آتش نشانی مشهد در حال اجراست، فعالیت خوبی در راستای آموزش شهروندان 

در مباحث ایمنی و اخاق اجتماعی دارد.
رئیس کمیسیون ویژه ســاماندهی حاشیه شهر شورای اسامی شهر مشــهدمقدس اضافه کرد: رویکرد دوم 
در بحث ایمنی شــهر توجه به کالبد اســت؛ در این راستا تاش ما در مدیریت شهری بر این است که با ایجاد 

بسته های تشویقی، فضای ناپایدار شهری را بهبود ببخشیم.
علیزاده افزود: ایجاد بسته های تشویقی در کاهش ریزدانگی منازل در حاشیه شهر و همچنین بافت های فرسوده 

شهری مانند محدوده اطراف حرم مطهر موثر واقع خواهد شد.
وی با اشاره به بحث اصاح شبکه معابر در مشهد، بیان کرد: برای ارتقای سطح ایمنی باید افزایش نفوذ پذیری 
از طریق توســعه شــبکه معابر و اصاح نظام حرکتی را داشته باشیم؛ در این راستا به دلیل کمبود نقدینگی در 
بحث ایجاد سلسله مراتب شهری و تعریض معابر و خیابان ها عقب هستیم که امیدواریم با تخصیص اعتبارات 

تا پایان سال این موضوع نیز حل شود.
رئیس کمیســیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر شورای اسامی شهر مشــهدمقدس ادامه داد: همچنین برای 
افزایش امنیت معابر و پارک ها از طریق طراحی صحیح و اختصاص برخی کاربری ها مانند احداث فروشــگاه، 

اقدام خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: در مباحث ایمنی دو رویکرد آموزش و توجه ویژه به کالبد شــهر از موضوعات مهمی است که 

برای ارتقای فضای ایمنی در کانشهری همچون مشهد باید در دستورکار قرار گیرد.
طرح »هم سایگی ایمن«، کارویژه ای با رویکرد همسایه مداری و توجه به مسائل ایمنی ساختمان های بزرگ 

شهر بوده که به همت سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد در حال اجراست.

رئیس کمیسیون ویژه توسعه و بهسازی توس 
شورای اسامی شــهر مشهدمقدس گفت: با 
آغاز فصل سرما و بارش برف و باران، به دلیل 
خاکی بودن معابر، شرایط سختی برای ساکنان 
توس ســفلی و اسامیه ایجاد می شود و لذا از 
محل پروژه هــای 10 میلیاردی ویژه محات 
مناطق کم برخوردار، آســفالت این معابر انجام 

می شود
حسن موحدیان رئیس شــورای شهر، مجید 
طهوریان عسکری، رئیس و ایمان فرهمندی 

نایب رئیس کمیســیون ویژه توسعه و بهســازی توس شورای اسامی شهر مشهد از محدوده منفصل شهری 
توس بازدید کردند.

طهوریان عســکری، در حاشــیه ایــن بازدید با بیــان اینکه یکی از درخواســت های مکرر ســاکنان توس 
علیا و ســفلی، آســفالت معابر این محدوده اســت، اظهارکرد: با آغاز فصل ســرما و بارش برف و باران، به 
 دلیل خاکی بودن معابر، شــرایط ســخت و دشــواری برای ســاکنان ایجاد می شــود که نیازمند ساماندهی

 است.
وی افزود: بخشی از ساخت وسازهایی که طی سال های اخیر انجام شده، به دلیل اینکه منطقه فاقد طرح تفصیلی 
است، مورد تایید میراث فرهنگی نبوده و همین موضوع سبب شده تا شهرداری نتواند بخش هایی از خیابان های 

ماصدرا و فردوسی در توس سفلی و اسامیه را آسفالت کند و خدمات مطلوبی ارائه دهد.
رئیس کمیســیون ویژه توسعه و بهسازی توس شورای اسامی شــهر مشهدمقدس خاطرنشان کرد: بخشی 
از خیابان ها هم به دلیل کمبود منابع اعتباری آســفالت نشــده که اعتبارات مورد نیاز را از محل پروژه های 10 

میلیاردی ویژه محات مناطق کم برخوردار تامین خواهیم کرد.
طهوریان عسکری همچنین گفت: امیدواریم ضمن توافق با میراث فرهنگی بتوانیم خیابان ها و معابری که روی 

عرصه های تاریخی قرار گرفته را آسفالت کنیم و شاهد ارائه خدماتی مطلوب تر به ساکنان این بافت باشیم.
وی با اشــاره به درخواســت های مردمی برای ایجاد پارک کودک در این محدوده شــهری، گفت: موضوع در 
کمیسیون توس مورد بحث و بررسی قرار گرفت و در بازدید امروز هم پیگیری شد؛ مکاتبات از سوی شهرداری 
آغاز می شود تا مجوزات لازم را اخذ و بتوان وسایل بازی کودکان اعم از تاب و سرسره و ... را در محلی مناسب 

نصب کرد.
رئیس کمیسیون ویژه توسعه و بهسازی توس شورای اسامی شهر مشهدمقدس افزود: احداث این پارک فضای 

مناسبی را برای خانواده های اسامیه و توس سفلی ایجاد می کند. ژه
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پنجره نقل و انتقالاتی دو باشگاه بسته شد
با اعام کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال، پنجره نقل و انتقالات دو باشــگاه شاهین 

شهرداری بوشهر و پارس جنوبی جم بسته شد.
به گزارش فدراسیون فوتبال، کمیته انضباطی آرای خود را در خصوص تیم های شاهین 

شهرداری بوشهر و پارس جنوبی جم به شرح زیر اعام کرد:
در خصوص تخلف باشگاه شاهین شــهرداری بوشهر مبنی بر استنکاف از اجرای حکم 
میاد شــعبانلو با وکالت الهام رســتم نیا، باتوجه به مجموع اوراق و محتویات پرونده از 
جمله شــکایت شاکی کمیته تعیین وضعیت فدراسیون و عدم اجرای مفاد دادنامه قطعی 
صادره از کمیته مذکور به شــماره و کمیته انضباطی علی رغم اعطای مهلت و همچنین 
اعمال بند الف – ۲ ماده 8۹ مقررات انضباطی مصوب 13۹۷ و انقضای مهلت یک ماهه 
از تاریخ اعمال مجازات مذکور و عدم جلب رضایت از میاد شــعبانلو و یا پرداخت مبلغ 
000/000/۹50 ریال بابت بدهکاری در ظرف این مدت زمان و ســایر قراین و امارات 
موجود در پرونده تخلف باشــگاه یاد شده محرز و مســلم تشخیص و کمیته انضباطی 
باتوجه به مجازاتهای مقــرر در بند ب ماده 8۹ و مواد 118 و 11۹ از مقررات انضباطی 
تا زمان تســویه بدهی، باشگاه شاهین شهرداری بوشهر را محکوم به ممنوعیت از ثبت 
نــام بازیکن جدید و جریمه نقدی به میزان 000/000/100 میلیون ریال می نماید. رای 
 )CAS( صادره قطعی و قابل اجــرا بوده و فقط در نزد دادگاه بین المللی داوری ورزش

مستند به بند ۴ ماده 8۹ مقررات انضباطی قابل اعتراض است.
*همچنین در خصوص تخلف باشگاه پارس جنوبی جم مبنی بر استنکاف از اجرای حکم 
مجید علیاری به وکالت حســن جمشیدی باتوجه به مجموع اوراق و محتویات پرونده از 
جمله شــکایت شاکی کمیته تعیین وضعیت فدراسیون و عدم اجرای مفاد دادنامه قطعی 
صادره از کمیته مذکور به شــماره و کمیته انضباطی علی رغم اعطای مهلت و همچنین 
اعمــال بند الف – ۲ ماده 8۹ مقررات انضباطی مصوب 13۹۷ و انقضای مهلت یکماهه 
از تاریــخ اعمال مجازات مذکور و عدم جلب رضایت از مجید علیاری و یا پرداخت مبلغ 
000/033/85۴/1 ریــال و جریمه نقدی 000/000/100 ریال بابت بدهکاری در ظرف 
این مدت زمان و ســایر قراین و امارات موجود در پرونده تخلف باشــگاه یاد شده محرز 
و مســلم تشــخیص و کمیته انضباطی باتوجه به مجازاتهای مقرر در بند ب ماده 8۹ و 
مواد 118 و 11۹ از مقررات انضباطی تا زمان تســویه بدهی باشگاه پارس جنوبی جم را 
محکــوم به ممنوعیت از ثبت نام بازیکــن جدید می کند رای صادره قطعی و قابل اجرا 
بــوده و فقط در نزد دادگاه بین المللی داوری ورزش )CAS( مســتند به بند ۴ ماده 8۹ 

مقررات انضباطی قابل اعتراض است.

برد تیم مردان و شکست زنان اسکواش 
ایران مقابل قهرمان جهان

مســابقات تیمی اسکواش قهرمانی آسیا با پیروزی تیم مردان و شکست تیم زنان ایران 
آغاز شد.

به گزارش سایت فدراســیون اسکواش، تیم ملی اسکواش ایران در نخستین دیدار خود 
در مســابقات قهرمانی آسیا به مصاف سریانکا رفت و توانست همه بازی ها را با اقتدار 

و با نتیجه 3 بر 1 به پیروزی برسد.
تیم زنان ایران هم در نخســتین دیدار خود به مصاف سریانکا شانس نخست قهرمانی 
و میزبــان قدرتمند در این رشــته رفت که با نتیجه نزدیک ۲ بــر 1 بازی را با امتیازات 

نزدیک واگذار کرد.
تیم ملی مردان عصر امروز باید به مصاف سنگاپور برود.

ســوگل ثمودی، فرشته اقتدار، غزال شــرفپور و آیلی نیری بازیکنان تیم ملی بانوان را 
تشــکیل می دهند و برای تیم آقایان نوید ملک ثابت، ســید محمد رضا ضیا کاشانی، 

علیرضا شاملی و سپهر اعتماد پور به میدان می روند.
هدایت تیم ملی زنان برعهده فاطمه ســادات حیدری است. مجید روحانی و نوید سپری 

هم هدایت تیم ملی مردان را برعهده دارند.

حساب فدراسیون جودو مسدود شد
حساب فدراسیون جودو به دلیل بدهی مالیاتی مسدود شده است.

به گزارش ایســنا، حساب رسمی فدراســیون جودو به دلیل عدم پرداخت بدهی مالیاتی 
مسدود شده است.

گفته می شــود حساب این فدراسیون از اوایل هفته بسته شده و مسئولان فدراسیون در 
حال حاضر امکان برداشت از حساب را ندارند.

پیش از این نیز در ماه های قبل حســاب چند فدراســیون بدلیل بدهی مالیاتی مسدود 
شده بود.

کمیته انضباطی والیبال، عادل غلامی و 
آرمین تشکری را محروم کرد

رای کمیته انصباطی در خصوص حواشی دیدار پیکان و شهرداری ارومیه صادر شد.
به گزارش ایســنا، کمیته انضباطی فدراسیون والیبال در نشست روز دوشنبه، هشتم آذر 
اتفاقات و حواشــی دیدار پیکان و شهرداری ارومیه در هفته نهم لیگ برتر )سوم آذر( را 

بررسی کرد.
در ابتدای این جلسه گزارش ناظر بازی ارائه شد و مسئولان سازمان لیگ نیز گزارشات 
خود را ارائه کردند. ســپس بازیکنان و نمایندگان دو باشــگاه در دفاع از خود، صحبت 

کردند.
در پایــان کمیتــه انضباطی عادل غامی بازیکن شــهرداری ارومیه را به یک جلســه 
محرومیت قطعی و 100 میلیون ریال جریمه نقدی و آرمین تشکری بازیکن تیم پیکان 
تهران را با توجه به نداشتن سابقه و پرونده ای در کمیته انصباطی به دو جلسه محرومیت 

قطعی و پرداخت 150 ملیلیون ریال جریمه نقدی محکوم کرد.
بنابراین با توجه به اینکه دو بازیکن در هفته دهم بازی نکردند، آرمین تشــکری امروز 

)چهارشنبه( نمی تواند تیم پیکان تهران را در مسابقه برابر پاس گرگان همراهی کند.

 لیگ قهرمانان آسیا با آرایش جدید 
برگزار می شود

کنفدراســیون فوتبال آسیا قصد دارد که در فرمت برگزاری لیگ قهرمانان آسیا تغییراتی 
را به وجود آورد.

به گزارش ایســنا و به نقل از سایت AFC، کنفدراسیون فوتبال آسیا قصد دارد تغییراتی 
را در فرمت برگزاری لیگ قهرمانان آسیا به وجود آورد.

از مهم ترین تغییرات احتمالی که AFC درباره آن به جمع بندی نهایی رســیده اســت 
افزایش شــمار بازیکنان خارجی در آن است به طوریکه پیشــنهاد شده تعداد بازیکنان 
خارجــی هر تیم به ۶ یا ۷ بازیکن افزایش پیدا کند که باید یک یا دو بازیکن آن از قاره 

آسیا باشد.
و اما تغییر احتمالی دیگر مربوط به زمان بندی این بازی ها است به طوریکه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا قصد دارد زمان این بازی ها را از فصل بهار تا پاییز به پاییز تا بهار تغییر دهد 

که در این صورت همزمان با لیگ قهرمانان اروپا می شود.

خطیبی:بسکنید!دیگربهداورانفشارنیاورید

ازاینفوتبالبدممیآید
تارتار:هرکسیکهشلوغکاریمیکندرامحرومکنید

VARبیاید،مربیانادعاییندارند
سرمربی آلومینیوم اراک معتقد است برخی ها در مسائل فنی 
موفق نیستند و می خواهند با استرس و تنش ها خودشان را 

توجیه کنند یا برنده شوند.
به گزارش ایسنا، رسول خطیبی، عصر سه شنبه پس از تساوی 
با  ذوب آهن  کرد:  اظهار  ذوب آهن  مقابل  تیمش  گل  بدون 
سیستمی خاصی بازی می کند و نفرات خوبی دارد. با نفرات 
زیادی دفاع می کند و بازی مستقیم و ضد حمله را در دستور 
کار قرار دادند. نیمه دوم یکی از بهترین بازی های تیم من بود 
و موقعیت سازی خوبی کردیم. با وجود فشردگی دفاع حریف 
توانستیم موفق باشیم اما فقط توپ های مان وارد دروازه نشد. 
از کیفیت تیمم راضی هستم اما بعضی وقت ها توپ ها وارد 

دروازه حریف نمی شود.
او ادامه داد: ما چند بار از داوری ضربه خوردیم اما به هیچ 
وجه راجع به عملکرد داوری صحبت نکردیم و قصد صحبت 
کردن هم نداریم اما از مسوولان خواهش می کنم با مربیانی 
که قبل از بازی و بعد از بازی درباره داوری صحبت می کنند 
این  در  نشود.  وارد  استرس  داور  به  دیگر  تا  شود  برخورد 
دست  به  کاما  توپ  و  نگرفتند  ما  برای  پنالتی  یک  بازی 
بازیکن حریف خورد و دستش هم کاما باز بود. با این حال 
از همه خواستم کسی درباره داوری صحبت نکند و ما هم 
داوری  از  نمی خواهیم  کنیم.  صحبت  بیش تر  نمی خواهیم 
انتقاد و داد و بیداد کنیم. اگر فکرمان در مسائل فنی باشد، 

فوتبال مان پیشرفت می کند.
سرمربی آلومینیوم اراک با بیان این که اعتقاد داریم دو بازیکن 
می گرفتند،  قرمز  بازیکن  یک  و  زرد  کارت  باید  ذوب آهن 

گفت: پنالتی مان را هم نگرفتند و با این همه می گویم آقای 
مهدوی بهترین داوری را انجام دادند و به آن ها خسته نباشید 
حرف  داوری  درباره  هیچ کس  گفتند  بازیکنانم  به  می گویم. 
نزنند و من هم به این عملکرد هم انتقاد نمی کنم. دست شان 
هم درد نکند و خسته نباشید می گویم اما از کمیته انضباطی 
خواهش می کنم با کسانی که درباره داوری صحبت می کند، 
برخوردی  هیچ  چون  دارم  انتقاد  مسوولان  از  شود.  برخورد 
نمی کنند. برخی ها در مسائل فنی موفق نیستند و می خواهند 

با استرس و تنش ها خودشان را توجیه کنند یا برنده شوند.
او ادامه داد: بس کنید! دیگر به داوران فشار نیاورید. اینجوری 
نمی شود. اکنون کمک داور ویدیویی نیست و حتی اگر بیاید 
باز هم چنین مشکاتی  ایران،  فوتبال  با وجود جنجال های 
به  و  بروید  لطفا  می آید.  بدم  فوتبال  این  از  من  دارد.  وجود 
فکر مسائل فنی باشید. همه داوران ممکن است اشتباه کنند 
اما مربیان نباید توجیه کنند. اگر رسول خطیبی درباره داوری 

صحبت کرد بیایید و 100 میلیون جریمه کنید.
این  و  می آیم  کرد،  بازی  بد  تیمم  اگر  کرد:   اضافه  خطیبی 
را می گویم. آلومینیوم سال دوم لیگ برترش است اما همه 
بگذارند چون  احترام  تیم  این  به  و  بیایند  باید  ایران  فوتبال 
تیمی  نمایش می گذاریم و هم شکل  به  زیبایی  فوتبال  هم 
خوبی داریم. از بازیکنانم تشکر می کنم که با تمام وجود بازی 
می کنند. من کیف می کنم که این تیم و این بازیکنان را دارم. 
شاید در یک بازی ممکن است توپ ها وارد دروازه نشود و 
حتی اگر تیمم شکست می خورد از بازی امروز بازیکنان تشکر 

می کردم چون همه خوب بودند.

ــته  ــم ها نداش ــه اس ــت: کاری ب ــن گف ــرمربی ذوب آه س
ــد را  ــلوغ کاری می کن ــه دارد ش ــی ک ــر کس ــید و ه باش
ــار عصــر  ــدی تارت ــنا، مه ــزارش ایس ــه گ محــروم کنید.ب
ــل  ــش مقاب ــدون گل تیم ــاوی ب ــس از تس ــنبه پ سه ش
ــب  ــی را از جان ــازی زیبای ــرد: ب ــار ک ــوم اراک اظه آلومینی
هــر دو تیــم ندیدیــم. بــازی بســیار فیزیکــی بــود و فکــر 
ــود چــون هــر دو تیــم  ــه ب می کنــم مســاوی هــم عادلان
موقعیت هــای کمــی داشــتند. نیمــه دوم ســعی کردیــم از 
فضــای پشــت دفاع هــای کنــار آلومینیــوم اســتفاده کنیــم 
ــا در تصمیمــات  ــان شــد ام ــت نصیب م و یکــی دو موقعی
آخــر خــوب عمــل نکردیــم. تیــم آلومینیــوم هــم در اواخــر 
بــازی احساســی کار کــرد و روی بــه بــازی مســتقیم آورد.

ــم و  ــل کردی ــوب عم ــک خ ــن تاکتی ــه داد: در ای او ادام
ــه هــر دو  ــم. ب توپ هــای ســوم را از حریــف عمــل کردی
تیــم خســته نباشــید می گویــم. یکــی دو بــار کمــک داور 
در اعــام آفســاید اشــتباه کــرد و یکــی از آن هــا موقعیــت  
بســیار خوبــی بــرای مــا بــود کــه کمــک داور پرچــم زد. 
از او گلــه منــدم امــا آقــای مهــدوی داور بــازی عملکــرد 

ــم. ــید می گوی ــته نباش ــه او خس ــت و ب ــی داش خوب
ــم  ــوم تی ــه آلَومینی ــان این ک ــا بی ــن ب ــرمربی ذوب آه س
هماهنگــی اســت و می توانــد یقــه همــه تیم هــا را 
ــزار  ــا اب ــن و کناره ه ــا در وســط زمی ــت: آن ه ــرد، گف بگی
ــاد  ــتند ایج ــی نتوانس ــت  چندان ــا موقعی ــبی دارد ام مناس
کننــد چــون دروازه بــان مــا امــروز ســیو خاصــی نداشــت. 
بچه هــای مــا در خــط دفــاع خــوب بودنــد و اجــازه 

ــوم  ــال آلومینی ــر ح ــه ه ــد. ب ــه بزن ــف ضرب ــد حری ندادن
ــند. ــق باش ــدوارم موف ــی دارد و امی ــرایط خوب ش

ــری گفــت: اگــر  ــان لیــگ برت ــاره اعتراضــات مربی او درب
ــی  ــن ادعای ــار زمی ــر در کن ــان دیگ ــد، مربی VAR بیای
ــک  ــم ی ــش می کن ــه خواه ــوولان عاجزان ــد. از مس ندارن
بــار بــرای همیشــه ایــن اعتراضــات را تمــام کنیــد. کاری 
ــه اســم ها نداشــته باشــد و هــر کســی کــه دارد شــلوغ  ب
کاری می کنــد محــروم کنیــد. برخــورد شــدید بایــد 
ــه  ــن گون ــه ای ــات ب ــر اعتراض ــا دیگ ــرد ت ــورت بگی ص
نباشــد. بهتریــن راه آمــد کمــک داور ویدیویــی اســت امــا 

ــد. ــدید باش ــی ش ــا خیل ــد برخورده ــد بای ــر نمی آورن اگ
ــپولیس و  ــدار پرس ــش از دی ــات پی ــاره اتفاق ــار درب تارت
نفــت مسجدســلیمان و مشــکل تبلیغــات محیطــی گفــت: 
ــرای مــا  ــه صــد ســال پیــش برگشــتیم. گــرو کشــی ب ب
زشــت اســت و بــه هــواداران و آبــروی کشــورمان احتــرام 
گذاشــته نمی شــود. امیــدوارم بــه جایــی برســیم کــه بــه 
ــیار  ــا بس ــم. این ه ــرام بگذاری ــان احت ــواداران و مردم م ه

بــد اســت.
ــت:  ــه فصــل گف ــم در ادام ــاره هــدف تی ــان درب او در پای
ــی بســیار  ــا نظــم مال ــن اســت ام ــا بســیار پایی بودجــه م
ــن  ــا م ــد ام ــت می کش ــگاه دارد زحم ــم. باش ــی داری خوب
ــم  ــادی از تیم ــار زی ــودم انتظ ــه خ ــد. البت ــی نمی ده قول
دارم و نبایــد در جــدول پاییــن بیاییــم. بایــد صبــور 
باشــیم و کــم کــم شــخصیت خــوب گذشــته را بــه تیــم 

ــم. برگردانی

/511ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکبردسکن

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقد
سندرسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد 
سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0۲10001118 
هیـات اول موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی ملک 
بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی خانـم مه لقا 
شـیرنژاد فرزنـد محمـد بـه شـماره شناسـنامه 30  صـادره از 
مرکـزی درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 15۶/۷5 
متـر مربـع قسـمتی ازپـاک ۴58  فرعـی از ۴  اصلـی واقـع 
بردسـکن  ملـک  ثبـت  حـوزه   ۴ بخـش  رضـوی  درخراسـان 
خریـداری از مالـک رسـمی آقای حسـن صدری محـرز گردیده 
اسـت. لـذا بـه منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه 
فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند می 
تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظـرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجع 
قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیت 
صـادر خواهد شـد./ ح. تاریـخ انتشـار نوبـت اول:1۴00/08/۲5 

تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/0۹/10
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

511/2ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکبردسکن

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقد
سندرسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد 
سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0۲1000113۶ 
ثبتـی  وضعیـت  تکلیـف  تعییـن  قانـون  موضـوع  اول  هیـات 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقای 
امیرحسـین زاده فرزنـد محمـد بـه شـماره شناسـنامه 18۴۹5 
صـادره از مشـهد درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 
1۶۹/۶0 متـر مربـع قسـمتی ازپاکهـای ۲0۲۷ و35۶3  فرعی 
از ۴  اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبـت 
ملـک بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی ورثـه عبدالرضـا 
مشـیری محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـاع عمـوم 
مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در 
صورتـی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم 
و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیـم نمایند. 
بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد./ ح. 
تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/0۹/10 تاریخ انتشـارنوبت دوم: 

1۴00/0۹/۲۴
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

)) همه ما می توانیم مدیران مصرف بهینه برق باشیم. حتی به میزان چند ساعت ((

»آگهیمزایدهعمومی«

1 - مزایده گزار:   شرکت برق منطقه ای خراسان                   
2- موضوع مزایده : صلح منافع یک قطعه زمین در راستای تامین مالی طرح های نوسازی تاسیسات و شبکه فرسوده برق با اولویت اجرای 

طرح جامع نوسازی تاسیسات و شبکه فرسوده شهرستان مشهد به شرح مندرج در جدول زیر:

شماره 
مزایده

شماره
فراخوان در سامانه ستاد

مبلغ تضمینقیمت پایه ) ریال (شرح
) ریال (

محل
بازدید

2000001123000003ی/004/30

صلح منافع یک قطعه زمین  آستانه ای  
به مساحت حدود 8817/33 مترمربع 
دارای کاربری تجاری -اقامتی از 
سند اجاره شماره  49698  مورخ 
93/11/14و اعیان احداثی آن به 

مساحت حدود 3000 مترمربع ) فاقد 
سند مالکیت اعیان و پایانکار  ( در اسناد 

مزایده، واقع در شهر مشهد - میدان 
بسیج که قسمتی از پلاک  های 

ثبتی325 تا 330 فرعی از 232 اصلی 
بخش9 مشهد

11،850،000،000،000135،400،000،000
خراسان رضوی- 

مشهد-واقع در میدان 
بسیج

توجه : کلیه ی مراحل تشریفات برگزاری مزایده فوق از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( صورت می پذیرد.
3 - تاریخ انتشار اسناد مزایده :  از ساعت 8 صبح روز سه شنبه به تاریخ 1400/09/09 الی ساعت 8 صبح روز سه شنبه به تاریخ 1400/09/30 
توضـیح1( بازدید از زمین موضوع مزایده از روز سه شنبه به تاریخ 1400/09/۲3 الی چهار شنبه به تاریخ 1400/09/۲4 از ساعت 8:30 صبح الی 
13:30 همراه با ارائه فرم بازدید در پیوست اسناد مزایده و ارائه اعلامیه واریزی خرید اسناد مزایده به مسئول محل بازدید امکان پذیر می باشد.

4- کلیه هزینه های مربوط به نقل و انتقال شامل مالیات ، کلیه عوارض و جرایم قانونی متعلقّه، حق انتقال، هزینه تفکیک، هزینه تنظیم سند اجاره اعم 
ازحق التحریر ، حق الثبت وکلیه حقوقات مورد مطالبه آستان قدس، کلیه مبالغ مورد مطالبه شهرداری، کسورات قانونی، عوارض، مالیات و دستمزد 
هیئت کارشناسان رسمی دادگستری برعهده برنده مزایده می باشد و شرکت برق منطقه ای خراسان  هیچگونه مسئولیتی درقبال پرداخت آن ندارد.

۵ - نوع تضمین شرکت در مزایده فقط  به صورت واریز نقدی یا ارائه ی اصل ضمانتنامه بانکی می باشد. 
6-مهلت دریافت اسناد مزایده در سامانه ستاد از ساعت 8 صبح روز سه شنبه به تاریخ 1400/09/09 لغایت :8 صبح روز چهارشنبه به تاریخ  

1400/09/17
7– تاریخ، محل بازگشایی پیشنهادات مزایده : 

الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از   1400/09/30 تاریخ  به  شنبه  سه  روز  صبح   8 ساعت  حداکثرتا  قیمت:  پیشنهادات  ثبت  مهلت   )7-1
دولت)ستاد(.

از پل پرتوی– نرسیده به دو راهی شاندیز و  آباد– بعد  بلوار وکیل  انتهای  : استان خراسان رضوی-مشهد–  ۲-7( محل برگزاری و پاسخگویی 
طرقبه– سمت راست– شرکت برق منطقه ای خراسان، طبقه دوم –امور تدارکات و قرار داد ها تلفن : 361036۲7-36103619-0۵1دورنگار 

 361036۲9
3-7( تاریخ بازگشایی پیشنهادات  : ساعت 9 الی 1۲ روز چهارشنبه به تاریخ  1400/10/01.

4-7( تاریخ اعلام برنده مزایده : ساعت 13:00 روز سه شنبه به تاریخ : 1400/10/07
8- علاقمندان به شرکت در مزایده جهت ثبت نام و دریافت گواهي الکترونیکي )توکن( باید به دفاتر پیشخوان دولت که لیست آنها در سامانه ستاد 

ایران )www.setadiran.ir( موجود می باشد، مراجعه و یا با شماره ذیل تماس حاصل نمایند :
 مرکز پشتیباني و راهبري سامانه : 41934- 0۲1

http://tender.tavanir.org.ir                                                                  پایگاه اطلاع رسانی معاملات توانیر

http:/iets.mporg.ir                                                                                    پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

www.krec.ir                                                           پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای خراسان

www.setadiran.ir                                                                            »سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خراسان
 شناسه آگهی 1231246 

شماره میم الف 6858
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

حمله کیهان به عارف: این شرم آور است که چشمتان را به روی 
واقعیات ببندید

روزنامه تحت مدیریت حسین شــریعتمداری خطاب به محمدرضا عارف 
نوشت: »انباشت« بحران ها، مشــخصاً ماحصل بی تدبیری متراکم دولت 
مدعی تدبیر و امید، و لاپوشــانی اکثریت ائتافی »امید« در مجلس دهم 
بود که ضمن وانهادن همه مسئولیت ها، همه مشکات قابل چاره جویی را 

موکول به توافق با آمریکا و برجام می کردند.
روزنامه کیهان در شــماره امروز خود با اشــاره به یادداشــت انتقادی اخیر 
محمدرضا عارف نوشت: رئیس شورای سیاستگذاری منحله اصاح طلبان 
می گوید اگر منتخبان واقعی ملت بر مصدر امور قرار می گرفتند، با انباشت 
بحران های مختلف روبه رو نبودیم.محمدرضا عارف در یادداشــتی که در 
فضای مجازی منتشر شد، نوشت: »آنچه در ایران امروز می گذرد، ناشی از 
نامدیریتی ها و انحراف از منطق مصالح ملی در سالیان اخیر است. اگر منافع 
و مصالح ملی در سالیان اخیر کانون سیاست ورزی حاکمیت قرار می گرفت 
و منتخبان واقعی ملت، بر مصدر امور قــرار می گرفتند، در برابر نهادهای 
منتخب ملت سنگ اندازی نمی شد، نخبگان ایرانی در بخش های مختلف 
اجازه می یافتند به ساختار حاکمیت ورود کرده و تصمیم و تدبیر در سطوح 
مختلف با محوریت دانش و تجارب بشری و بر اساس اراده عمومی ایرانیان 
می بود، با انباشــت بحرانهای مختلف ، بسان آنچه در اصفهان، خوزستان، 

چهارمحال و بختیاری با آن می گذرد، مواجه نبودیم.«
این نوشــته آقای عارف قبل از هر چیز توهین و اهانت نســبت به خویش 
اســت، چه این که در چند ده ســال اخیر، به جز مقاطعــی کوتاه، اغلب 
هم طیفان و هم مسلک های سیاسی وی- و خود وی- در مصدر امور قرار 
داشــته اند! خود آقای عارف نیز غیر از حضور در مناصبی مانند وزارت علوم 
و معاون اول رئیس جمهور در دولت اصاحات، به مدت چهارسال به عنوان 
نماینده تهران در مجلس دهم حضور داشت اما آن قدر در مسند نمایندگی 
ناتــوان عمل کرد که حتی صدای اعتــراض اصاح طلبان را هم درآورد.از 
طرف دیگر »انباشت« بحران ها، مشخصاً ماحصل بی تدبیری متراکم دولت 
مدعی تدبیر و امید، و لاپوشــانی اکثریت ائتافی »امید« در مجلس دهم 
بود که ضمن وانهادن همه مســئولیت ها، همه مشکات قابل چاره جویی 
را موکول به توافق با آمریکا و برجام می کردند. بنابراین شــرم آور است که 
آقای عارف، چشــمش را به واقعیات غیرقابل انکار ببندد و ادعا کند »اگر 
منتخبان واقعی ملت به مصدر امور قرار می گرفتند، با انباشــت بحران های 

مختلف روبه رو نبودیم«.

فریدون عباسی: اگر مازوت نسوزانیم، ۲۵درصد کشور خاموش 
می شود

وی گفت: کامیون های فرسودۀ دودزا شب ها اجازه تردد دارند  در حالی که 
اگر روز در خیابان ها باشــند، شاید آلودگی کمتر از شب باشد. این عوامل 
باعث آلودگی هوای تهران می شــود و وقتی هوا سرد باشد و  باد هم نیاید 
این آلودگی پایین می ماند و برای همین از حد مجاز خارج می شــود.وی 
ادامه داد: ما بایــد دو کار را همزمان انجام دهیم تا بتوانیم وقتی از مازوت 
استفاده می کنیم، آلودگی ایجاد نکند.اول این که، وزارت نفت شروع کند  و 

در مدت زمان مشخص عناصر ناخالص مازوت را به زیر استاندارد برساند؛ 
مثا گوگرد را از 3 تا ۶ درصد باید به نیم درصد برسانیم، حتی برای کشتی 
ها که در اقیانوس رفت و آمد دارند هم این استاندارد باید رعایت شود. وزارت 
نفت هم باید تاش کند که ناخالصی های نفت کوره را پایین بیاورد و دوم 

آن که، وزارت نیرو باید به نیروگاه ها دیکته کند که از فیلتر استفاده کنند.
نماینده مردم کوهچنار و کازرون در مجلس شورای اسامی گفت: الان ما 
باید مدیریت کنیم که مازوت در نیروگاه هایی که دور از مناطق مســکونی 
است، استفاده شود.عباسی تاکید کرد: استفاده از مازوت اجتناب ناپذیر است 
و فقــط باید آن را مدیریت کنیم .وی بیان کرد: در حال حاضر وزارت نفت 
و نیرو نمی توانند این ناخالصی های مازوت را بگیرند و از فیلتر اســتفاده 
کنند، پس به مردم توصیه می کنیم اگر به فکر محیط زیســت هســتند 
مدیریت مصرف داشته باشند و خودشان مصرف گاز را پایین بیاورند تا گاز 
به نیروگاه ها و صنایع برسد و ما این مقدار متضرر نشویم.عباسی با تاکید بر 
صرفه جویی در مصارف خانگی گفت: زمانی که هوا سرد می شود بیشترین 
مصرف انرژی در مصارف خانگی است و برای تامین گاز مردم، گاز نیروگاه و 

صنایع را قطع می کنند، چراکه نمی شود مردم را در سرما رها کرد.
وی گفت: در شرایط امروز باید مردم به اقتصاد کشور کمک کنیم و صرفه 
جویی در مصرف انرژی داشته باشند تا بتوانیم گازوییل صادر کنیم .عباسی 
در پاســخ به این سوال که در حال حاضر چند درصد از صنایع و نیروگاه ها 
در تهران از مازوت استفاده می کنند گفت: صنایع در تهران زیاد از مازوت 
اســتفاده نمی کنند، بلکه از گاز و گازوییل اســتفاده می کنند. من موافق 
سوزندان گازوییل هم نیستم و معتقدم باید از مازوت استاندار استفاده شود.

ذوالنوری: کدهای زیادی داریم که طراحی ناآرامی های اصفهان با 
بیگانگان بوده است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: در ناآرامی های 
اخیر اصفهان ما کدهای زیادی داریم که نشان می دهد طراحی پشت صحنه 
این حرکات توسط بیگانگان انجام شــده و متأسفانه در مقطعی توانستند 
بعضی ها را با خودشان همراه کنند.حجت الاسام مجتبی ذوالنوری نماینده 
مردم قم در مجلس شــورای اســامی در گفت وگو با فارس، با اشاره به 
ناآرامی های اخیر در اصفهان به دنبال مشکات آبی، گفت: امروز کل کشور 
با مشکل کمبود آب مواجه است که دلایل آن هم به تغییر اقلیم بازمی گردد 
و هم نتیجه اجرای اتخاد و اجرای تصمیمات نادرســت در حوزه منابع آبی 
است که البته با سیاست گذاری های درست و سرمایه گذاری در این حوزه این 
مشــکل را می توان مدیریت کرد.وی افزود: اردوکشی و تحصن و اقدامات 
این چنینی کمکی به رفع مشکل آب نمی کند، بلکه کار را پیچیده تر می کند، 
اما اینکه مردم بتوانند درد و مشکلشان را به صورت مسالمت آمیز به گوش 

مسئولان برسانند امر پسندیده و قابل قبولی است.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار داشت: همیشه 
در مطالبات بحقی که افراد دلسوز کشور آن را مطرح می کنند و می خواهند 
نقیصه ای برطرف شود و نمی خواهند با کشور و دولت درگیر شوند، در این 
موارد دشمن سعی دارد تا مسیر اعتراض مسالمت آمیز اعتراضات را از ریل 

خود خارج کند و در این زمینه ســرمایه گذاری می کند تا بهره های لازم را 
ببرد.ذوالنوری خاطرنشان کرد: یکی از اهداف دشمن این است که در آستانه 
مذاکرات هسته ای برای اینکه دستش در میز مذاکرات پر باشد، با تحریک 

عده ای از افراد و ایجاد آشوب، ایران را کشوری آشوب زده معرفی کند.

تذکر احمدی بیغش به برخی کارکنان دستگاه قضا
یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســامی با بیان این که »حرمت مردم از سوی برخی قضات و کارمندان 
رعایت نمی شــود« گفت: این موضوع موجب نارضایتی مطلق مردم شده 
است.محمود احمدی بیغش در جلســه علنی امروز) سه شنبه( در تذکری 
گفت: یکشنبه ۷ آذر ماه جلسه مشــترکی میان مسئولان عالی قضایی و 
مجلس برگزار شــد که هیچ خیری برای مردم نداشت.وی افزود: مشکل 
مردم شورای عالی قضایی نیست گرچه رئیس قوه قضائیه و شورای عالی 
قضایی در پیشگاه الهی و مردم باید پاسخگو باشند اما امروز مشکل مردم 
با دادگاه ها، دادســراها و مجتمع های قضایی است.این نماینده مجلس در 
عیــن حال با قدردانی از همه قضات و کارمندان پاکدســت افزود: مردم از 
قضاتــی که خود را بالاتر از مــردم می بینند و به مراجعان توهین می کنند 
ناراضی هستند؛ خطبه حضرت امیر )ع( کجاست که می فرماید قاضی باید 
شاکی و متهم را با یک چشم نگاه کند.احمدی بی غش ادامه داد: مجموعه 
های قضایی وقتی صحبت از پاســخگویی می شود می گویند تفکیک قوا؛ 
ما می گوییم که حرمت مردم را نگه دارید، نمی گوییم حکمی را تغییر دهید 
بلکه می گوییم با مردم درســت صحبت کنیــد. مجموعه قضایی باید در 
برابر مجلس پاسخگو باشد، ما به تفکیک قوا اعتقاد داریم اما حرمت مردم 
از ســوی برخی قضات و کارمندان رعایت نمی شــود، این موضوع موجب 

نارضایتی مطلق مردم شده است.

توئیت اولیانوف درباره برنامه آمریکا برای لغو تحریم ها
نماینده روسیه در وین در پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا آمریکا عزمی 
جدی در لغو تمامی تحریم های ایران دارد یا نه، گفت این کشور آمادگی اش 
بــرای لغو تحریم ها را اعام کرده اما جزئیاتی وجود دارد که باید بررســی 

شوند.
میخائیل اولیانوف نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی در وین، در 
صفحه توییترش در پاســخ به ســوال یکی از کاربران مبنی بر این که آیا 
آمریکا در لغو تمامی تحریم های ایران جدی است، گفت: آمریکا آمادگی اش 
برای لغو تمامی تحریم های ناســازگار با برجام را در ازای بازگشت ایران به 
پایبندی کامل به توافق هسته ای تایید می کند. اما در دیپلماسی دوجانبه این 
جزئیات هستند که دردسرسازند. لیست قطعی تحریم هایی که باید لغو شوند، 

موضوع مذاکرات است.

هشدار یک نماینده درباره تضییع حق آبه ایران توسط ترکیه
نماینده اردبیل در مجلس شــورای اســامی گفت: ترکیه با سدسازی بر 
رودهای منتهی به کردستان و آذربایجان شرقی حق آبه ایران را تضییع می 
کند.سید کاظم موسوی در جلسه علنی امروز )سه شنبه( در تذکری گفت: 
ترکیه با سدسازی بر رودهای منتهی به کردستان و آذربایجان شرقی حق 
آبه ایران را تضییع می کند. این ســد با برنامه 50 سال و ذخیره میلیاردها 
مترمکعب آب احداث می شود.وی ادامه داد: با توجه به اینکه در آینده جهان 
با بحران بی آبی مواجه می شود ترکیه در نظر دارد یک لیتر آب را در برابر 
یک لیتر نفت تهاتر کند.این نماینده مجلس تاکید کرد: وزارت نیرو و وزارت 
خارجه باید هر چه ســریعتر به این موضوع ورود کند، منطقه مغان که یک 

پنجم نیاز گندم کشور را تامین می کند با کمبود آب مواجه می شود.

تاجیک: اصلاح طلبان نیاز به انقلاب در درون خود دارند
محمدرضا تاجیک گفــت: آنانی که زلف زیبــای اصاح طلبی را به زلف 
زمخت قدرت گره زدنــد، امروز جریان اصاح طلبی را به حاشــیه بردند. 
جریــان اصاح طلبی قرار بود که یک جریان گفتمانی، اجتماعی، فرهنگی 
و سیاسی باشــد اما عده ای آن را محبوس در قفس آهنین قدرت کردند و 
رنگ قدرت را بر تمامی پیکر او پاشــیدند و حیات آن را به قدرت گره زدند 
که چون در ساحت قدرت باشــند. بی تردید، ما در آینده با نوعی شقاق در 
جریان اصاح طلبی مواجه خواهیم بود. بعضی از اصاح طلبان از نیســتان 
خود می برند اما اصــل خویش باز نمی جویند؛ چون در این اصل طراوت و 
شــکوفایی را نمی بینند.ما در آینده همچنین شاهد جریانهای اصاح طلبی 
در صورت ها و سیرت های متفاوتی هســتیم. در درون جریان رسمی نیز، 
تحولاتی خواهیم دید.- اصاحات در شرایط کنونی نیازمند یک نوع انقاب 
است، که این خود نوعی پارادوکس است. اصاحات از آن رو که از طبیعت 
خود خارج شده است، تنها یک انقاب و تنش شدید درون جریانی می تواند 
آن را به طبیعت خود برگرداند تا نبضش به صورت طبیعی بتپد. در شرایط و 
وضعیت کنونی، نشانی از این انقاب نمی بینیم، باید دید در آینده چه اتفاقی 
خواهد افتاد.- عده ی زیادی دیگر این نوع روش و منش جریان اصاح طلبی 
را برنمی تابند، عده ای به نام نامی اصاح طلبی صرفا در صدد تامین منافع 
و قدرت خودشان هستند بارها گفته ام از جریان اصاح طلبی یک برج بابلی 
ســاختند که از آن بالا بروند و بتوانند به قدرت و منفعت خود برسند. کاما 
به مثابه آپاراتوس یک یک دســتگاه قدرت از اصاح طلبی استفاده ابزاری 
می کنند. این ها به لحاظ فردی نه روش و منش اصاح طلبی دارند و نه هیچ 
گونه افزوده ی نظری و گفتمانی اصاح طلبانه داشــته اند، اما مفروض شان 
این است که چون به این جریان بیاویزند می توانند سهمی از قدرت را از آن 
خود کنند.- من معتقدم تا وقتی ویترین اصاح طلبی این ها هســتند کسی 
نمی ایســتد داخل ویترین را نگاه کند، کســی وارد این مغازه نمی شود که 
جنســی بخرد، باید ویترین را عوض کرد در این ویترین افرادی هستند که 

چنبره زدند و دیری اســت که از پیکره ی جریان اصاح طلبی خون، قدرت 
و منفعت را می مکند.

دیپلمات سابق ایران: نشانه هایی که در مذاکرات می گویند 
موفقیت آمیز ارزیابی کردند، چه بوده؟

دیپلمات سابق ایران در سازمان ملل گفت: »صرف نظر از اینکه رسما این 
دور را چه بنامیم، با توجه به اینکه دستاورد های ادوار قبلی مذاکرات در بهار 
گذشــته به عنوان مبنای کار پذیرفته شده است، می توان این دور را ادامه 
کار مذاکرات قبل دانست و به صورت غیر رسمی دور هفتم نامید.«کوروش 
احمدی در گفت و گو با خبرنگار »انتخاب« در تحلیل روز اول مذاکرات و 
اظهارات طرفین که جلسه اول را مثبت ارزیابی کرده بودند، گفت: »برداشت 
من این اســت که توافقات مقدماتی در روز اول بیش از حد انتظار بوده، که 
البته با توجه به تاکید مقامات دولت سیزدهم طی دو سه هفته اخیر مبنی بر 
اینکه هدفشان بازگشت به تعهدات برجامی است، خیلی خاف انتظار هم 
نبود.«وی گفت: چند نکته مهم در روز اول روشن شد: نکته اول این است 
که آنطور که از صحبت های انریکه مورا بر می آید، مذاکراتی که در شــش 
دور گذشــته انجام شد به عنوان مبنایی برای کار های پیشرو پذیرفته شده 
است. به عبارت دیگر، صرف نظر از اینکه رسما این دور را چه بنامیم، ولی 
با توجه به اینکه دستاورد های ادوار قبلی به عنوان مبنا پذیرفته شده است، 
می توان این دور را به صورت غیر رســمی دور هفتــم نامید و آن را ادامه 
مذاکراتی دانست که در بهار گذشته انجام شد.«او اضافه کرد: »نکته دوم در 
تایید نکته اول مربوط به احیای فعالیت ســه گروه کاری است که در شش 
دور قبلی ایجاد شده بودند: یعنی گروه کاری هسته ای، گروه کاری تحریم ها 

و گروه کاری ترتیب و توالی.«
احمدی در مــورد گروه کاری ترتیب و توالــی، تصریح کرد: »وظیفه این 
کارگروه این اســت که مشــخص کند کدام طرف، کدام تعهد برجامی را 
بــه چه ترتیبی و در چه مقطع زمانی انجام دهد. برنامه اعام شــده گروه 
کاری تحریم ها سه شنبه و گروه کاری هسته ای چهارشنبه تشکیل جلسه 
می دهد. این ترتیبات حکایت از ادامه کار مطابق توافقات گذشته دارد.«این 
کارشناس مسائل بین الملل درمورد نکته سوم مذاکرات، مطرح کرد: »نکته 
سوم این است که آنطور که پیداست و اطاع دارم، مسئولین و کارشناسان 
مجرب و مطلع وزارت خارجه که در ادوار قبلی حضور داشــتند، )باستثنای 
آقای عراقچی( در این دوره هم حضور دارند. این بدان معنی است که صرف 
نظر از مقامات عالیرتبه در ســطح معاونین وزرا که در تیم جدید هستند و 
من اطاعی از میزان تجربه و تخصص آن ها در این حوزه ندارم، ولی نکته 
امیدوار کننده این است که تیم کاربلد همیشگی حضور دارد و می توان تصور 
کرد که این تیم در این دو گروه کاری شــرکت می کنند و از این نقطه نظر 

هم می توان گفت که کار، همان روال قبلی را خواهد داشت.«
منبع: تابناک
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